
 ЖАЛҒАН ҚҰЖАТ 
ЖАСАУДЫҢ �ЛЕГІ

Тамыз айының басында ел бо-
йынша 19 талапкердің ҰБТ-дан жиған 
ұпайы жойылғаны туралы ақпарат 
тараған еді. Кейінірек елор дада мектеп 
бітірген т!рт түлектің орнына адам 
кіргізіп, ҰБТ тапсыруға тырысқаны 
белгілі болды. Жалған құжат жасатқан 
түлектердің аты-ж!ні белгісіз. БҒМ 
әуелден заңбұзушы лыққа барған 
түлектердің аты-ж!нін жарияла-
майтынын хабарлаған. Дегенмен 
әлеуметтік желіде шоумен Тұр сынбек 
Қабатовтың қызы /демі Аманғалидың 
тестілеуге орнына басқа адамды 
кіргізбек болғаны жазылып, жалған 
құжаттың суреті жарияланды. Осыдан 
кейін ел арасында дүрбелең туып, 
тараптар барынша ақталуға тырысып 
жатыр. 

(Жалғасы 4-бетте)
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�аза�станны
 Т�
ыш 
Прези денті Ресей Федера-
циясы �кіметіні
 т�раасы Ми-
хаил Мишустинмен кез десті. 

Кездесуде Н.Назарбаев екі мем-
лекет арасындағы ынтымақ тас  -
тықтың жоғары деңгейін атап !тті.

– Қазір біз күрделі кезеңді !т-
керіп жатырмыз. Қазақстан мен 
Ресей коронавирустың таралуына 
және оның экономикаға тигізетін 
салдарына байланысты қиындық-
ты бірлесе еңсеруде. Жуырда Вла-
димир Путинмен кездесіп, !за ра 
кеңестік. Жұмысты әрі қа рай 
жалғастырамыз, – деді Елбасы.

Қазақстанның Тұңғыш Пре-
зиденті екіжақты қатынастарды 
нығайту және Еуразия экономи-
калық одағы аясында !ңірлік 
ықпалдастықты одан әрі дамыту 
мәселелеріне тоқталды.

Михаил Мишустин Нұрсұлтан 
Назарбаевқа қонақжайлығы үшін 
ризашылығын білдіріп, Ресей Фе-
дерациясы Президентінің жылы 
лебізін жеткізді.

Ресей Федерациясы Үкіметінің 
т!рағасы Қазақстанға сапары ая-
сында жүргізген келісс!здер мен 
кездесулердің нәтижесі туралы 
айтып берді.

Ресей Федерациясы Үкіметінің 
т!рағасы Қазақстанда цифр лан-
дыру саласында қабылданған ше-
шімдерге қатысты пікірін білдірді. 
Сондай-ақ коронавирус инфек-
ция  сының таралуына қарсы бір-
лескен шараларды жүзеге асыру 
мәселесіне тоқталды.

– Кеше «электронды үкі метке» 
арналған орталықты ара ладым. 
Жұмыс !те тиімді ұйым дас ты рыл-
ған. Сіздер үшін де ашық еке-
німізді айтқым келеді, біздің еш-

қандай құпиямыз жоқ: Ресей 
Үкіметінің үйлестіру орталығында 
атқарылған жұмысты әрдайым 
к!рсетіп жүр міз. Бірақ сіздердің 
соңғы заманауи жаңалықтарды 
жылдам енгізіп жатқандарыңыз 
мені таңғалдырды. Коронавирусқа 
келер болсақ, біз бұл қатерлі ви-
русқа қарсы күресте қолдан кел-
геннің бәрін жасап жатырмыз. 
Бү гінде Спутник V вак цинасы 
Қара ғанды фармацевти калық 
зауы  тында жасалады. Оның 5 мил-
лион дозадан астамы шы ға рылды. 
Бұл – үлкен жұмыс. Қорыта айт-
қанда, біз бауырлас тату к!р шілік 
қатынастарды жоғары бағалаймыз. 
Алдағы уақытта да екіжақты ын-
ты  мақ тастықты, сондай-ақ Еура-
зия экономикалық одағы ая сын-
дағы қарым-қаты насты жан-
жақты да мыт қымыз келеді, – деді 
М.Мишустин.

�аза�стан Президенті 
Ресей �кіметіні
 т�раасы 
Михаил Мишустинмен кез-
десті. Б�л туралы А�орданы
 
баспас�з �ызметі хабар лады. 

Мемлекет басшысы Қазақстан 
мен Ресей үкіметтері басшылары-
ның !ткізген келісс!здерінің қо-
ры тындысын жоғары бағалады.

Қазақстан Президенті бола-
шақта экономикалық байланыс-
тарды арттырудың әлеуеті зор 
еке ніне назар аударды.

– Біздің жоспарымыз нақты 
жобаларды жүзеге асыру арқылы 
ынтымақтастығымызды нығайта 
түсу. Қазіргі уақытта екі ел үкімет-
тері машина жасау, ауыл шаруа-
шылығы және басқа да аса маңыз-
ды салаларда ірі жобаларды жүзеге 
асыруға күш жұмылдыруда. Бұл 

бағыттағы жұмыстарды жалғас-
тыра беруіміз керек. Сіздің осы 
жұ мысқа деген құлшынысыңызды 
құптаймын және табысты бола-
тынына сенімдімін, – деді Мем-
лекет басшысы.

Қазақстан Президенті бола-
шақта экономикалық байланыс-
тарды арттырудың әлеуеті зор 
екеніне назар аударды.

Ресей Премьер-Министрі Ми-
хаил Мишустин Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа қонақжайлығы үшін 
алғыс білдіріп, Президент Влади-
мир Путиннің сәлемін жет кізді.

– Біз бауырлас Қазақстанмен 
арадағы достық, әріптестік және 
одақтастық қатынастарымызды 
жоғары бағалаймыз. Үкіметтеріміз 
арасындағы байланыстардың 
мазмұны терең. Бірлесіп жұмыс 
істеуге зор мүмкіндіктер бар. 

Сауда-экономикалық ынтыма қ-
тастығымыз жақсы дамып келеді. 
Осы жылдың бірінші жартыжыл-
дығында !зара тауар айналымы үш 
есеге артты. Жылдың соңына 
дейін сауда айналымынан !те жо-
ғары к!рсеткіштер күтеміз және 
оған барлық мүмкіндіктер бар, – 
деді Михаил Мишустин.

/ңгімелесу барысында Қазақ-
стан мен Ресейдің пандемияға 
қарсы күрес және бірлесіп вакцина 
шығару сияқты !зара іс-қимыл-
дағы басым бағыттар туралы с!з 
болды. Тараптар аймақтар арасын-
дағы байланыстардың оң қарқыны 
туралы да пікір алмасты. Бұл қа-
тынастарға осы күзде К!кшетау 
қаласында мемлекет басшыла-
рының қатысуымен !тетін кезекті 
Аймақаралық ынтымақтастық 
форумы тың серпін береді.

Мемлекет басшысы Еуро-
палы� ода�ты
 Орталы� Азия 
бойынша арнаулы �кілі Тери 
Хакаланы �абылдады. 

Қасым-Жомарт Тоқаев Тери 
Хакаланы Еуропалық одақтың 
Орталық Азия бойынша арнаулы 
!кілі лауазымына тағайындалуы мен 
құттықтап, қызметіне табыс ті леді.

Тери Хакала Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа Еуропалық кеңестің 
Президенті Шарль Мишелдің 
сәлемін жеткізді. Онда кеңес бас-
шысының Қазақстан Президентін 
осы жылдың соңына дейін Брюс-
сельге шақыратыны айтылған.

Мемлекет басшысы Қазақ-
стан ның Еуропалық одақпен !за-
ра стратегиялық іс-қимылына оң 
баға берді. 2020 жылдың наурыз 
айында күшіне енген Кеңейтілген 

әріптестік және ынтымақтастық 
ж!ніндегі келісім осы қатынас-
тарға тың серпін берді.

Халықаралық күн тәртібін тал-
қылау барысында Ауғанстандағы 
жағдайға ерекше мән берілді.

Қ а с ы м - Ж о м а р т  То қ а е в 
Ауғанстанда күрт !згерген әскери-
саяси жағдайға байланысты туын-
дап отырған сын-қатерлерге алаң-
даушылық білдірді. Президенттің 
айтуынша, бұл жағдайдың бар 
ауыртпалығы қақтығыс аймағына 
жақын орналасқан Орталық Азия 
мемлекеттеріне сезіліп отыр.

Тараптар Ауғанстанның бар-
лық аумағында жуық арада жағ-
дайдың тұрақталып, қоғамдық 
тәр тіптің орнығуына, адам құқық-
тары мен еркіндігінің сақталуына 
және Кабулдың халықаралық 
әуежайынан адамдарды кедергісіз 

к!шіруге қатысты пікірлерін біл-
дірді.

Қазақстан Президенті мен 
анаулы !кіл Орталық Азия елдері 
мен Еуропалық одақ арасындағы 
қарым-қатынаста аталған мәсе-
ленің маңызын ескере отырып, 
байланыстарды қолдауға дайын 
екендерін нақтылады.

Тери Хакала Қазақстанның 
т!рағалығымен Женевада !тетін 
Дүниежүзілік сауда ұйымы ми-
нистр лерінің конференциясын 
қолдайтынын айтты.

/ңгімелесу барысында та рап-
тар Орталық Азия мемлекеттерінің 
!зара іс-қимылдары мен келешегі, 
оның ішінде Түрікменстанда 
!ткен Мемлекет басшыларының 
үшінші консультативтік кез де-
суінің қорытындысы бойынша 
пікір алмасты.5

ЕЛБАСЫ МИХАИЛ 
МИШУСТИНМЕН КЕЗДЕСТІ

ЕКІ ЕЛ АРАСЫНДАҒЫ ӘРІПТЕСТІК 
ҚАТЫНАС НЫҒАЯ БЕРМЕК

Кәсіпкерлер кебек экспортын 
шектеуге қарсы

Президент Хакаланы қабылдады

ҰБТ төңірегіндегі түсініспеушілік

Биылы �уа
шылы� мала да, жана 
да ауыр тиіп т�р. Алдаы �ыстан �ысылмай 
шыу ма� са тында �аза�станны
 сырт�ы 
сауда саясаты және халы�аралы� эконо-
микалы� �йымдара �а тысу мәселелері 
ж�ніндегі ведомствоаралы� комиссия 15 
тамыздан бастап алты айа жем ш�п, атап 
айт�анда 5-санатты ж�мса� бидай, арпа, 
сондай-а� жом мен к4нжара экс портына 
шектеу енгізу туралы шешім �абылдаан 
болатын. Алайда Асты�ты �айта �
деу-
ші лер одаына Ауыл шаруашылыы ми-
нистр лігінен келген хатта б�л тізімге ке-
бек те енгізіліпті. Солт4стік�аза�станды� 
кәсіпкерлер кебек экспортын шектеумен 
келіспей отыр. Оларды
 ойынша, б�л 
шектеу жемазы� тапшылыы мәселесін 
шеше алмайды. 

(Жалғасы 7-бетте)

Грант иегерлері тізімі жарияланалы бері 8БТ т�
ірегіндегі 
т4сініспеушілік толастар емес. Бірі  жалан ��жат жасатуды
 
жырымен әлек болса, енді бірі «а�парат ашы� болан жо�» деп 
уәж айтады.  Шыармашылы� емтихан тапсыратындар 4шін 
б� лінетін грант саны жайлы мәлімет емтиханнан со
 жа рия -
лананы таы бар. Б�л да ата-ана мен о�ушы 4шін �олай сызды� 
тудыран. 

Мемлекет басшысы Шы-
ыс �аза�стан облысыны
 
әкімін �абылдады. Б�л тура-
лы А�орданы
 баспас�з �ыз-
меті хабарлады.  

Қасым-Жомарт Тоқаев Даниал 
Ахметовтің аймақтың әлеуметтік-
экономикалық жағдайы туралы 
есебін тыңдады.

Облыс әкімінің айтуынша, 
физикалық !сім индексі 5 пайызға 
жетсе, негізгі капиталға салынған 
инвестиция 5 пайыздан асқан. Ауыл 

шаруашылығы мен құрылыс са-
лаларында да едәуір !сім байқалады.

Кездесуде экономиканы одан 
әрі дамыту перспективалары тал-
қыланды. Атап айтқанда, !ндіріс 
қарқынын екі есе арттыруға мүм-
кіндік беретін «Ақтоғай» метал-
лургия кешенінің екінші кезегін 
аяқтау мәселесі с!з болды.

Даниал Ахметов Мемлекет 
басшысын бұқаралық спортты 
дамыту ж!нінде берген тапсыр-
маларының орындалу барысы 
туралы да хабардар етті. Мек-

тептегі спортты дамытуға қо-
сым ша 890 миллион теңге б!лін-
ген. Бүгінде мектеп оқушыла-
рының 50 пайыз дан астамының 
спортпен шұғыл дануға мүм кін-
дігі бар. Биыл тағы 15 ірі спорт 
ны санының құрылысын аяқтау 
жоспарланған.

Қасым-Жомарт Тоқаев мем-
лекеттік әлеуметтік міндеттемелерді 
орындау маңызды екенін атап !тіп, 
!ңірдегі к!пбалалы және аз қам-
тылған отбасыларға үздіксіз к!мек 
к!рсетуді тапсырды.

Аймақтың экономикалық 
жағдайы баяндалды

Ауғанстан қазақтары 
елге орала ма?

Ауанстандаы саяси ахуал б4-
гін де әлем назарын аударып отыр. 
Ал �аза�станды�тар «Тали бан» 
�оза лысы к4штеріні
 Орталы� 
Азияа бет б�руынан �ауіптенумен 
�атар, атал ан елдегі �аза� диас-
порасы �кіл дері ні
 тадырына да 
ала
дайды. Интер нетте Ауан-
стан даы �аза�тар ды
 саны ж� нін-
де т4рлі �ауесет те к�п тарап жа-
тыр.
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Екінші отандық вакцина 
сынақтан өтті

«Институт ғалымдары қолда-
ныс тағы QazVac вакцинасымен 
қатар екінші суббірлікті Qaz Covac 
P вакцинасын жасап шығарды. 
Екінші отандық вакцина алғашқы 
клиникалық сынақтан сәтті �тті. 
Бүгінде екінші клиникалық сынақ 
жүргізіліп жатыр», – деді ол тамыз 
конференциясы барысында.

Оның айтуынша, қазақстандық 
ғалымдар коронавирусқа қарсы 
�зге де вакциналарды жасап жа-
тыр.

Айта кетері, Дүниежүзілік ден-
саулық сақтау ұйымы корона-
вирусқа қарсы қазақстандық 
екінші вакцинаны үміткер ретінде 
2020 жылдың тамызында тіркеді.

Гүл БЕКЗАТ

Екі күзетшіні 
ұрған полицей қамалды Павлодар облысты Т�тен-

ше жа�дайлар департаменті-
ні� хабарлауынша, 19 тамыз 
к�ні 10.20 са�атта Н!ркин к�-
шесі бойында�ы 2 абатты 
т!р�ын �йде �рт шыан.

– Екінші қабаттағы пәтердің 
жатын б�лмесінде �рт шығып, үй 
заттары мен жиһаздар жанған. 
Жалын 20 шаршы метр аумақты 
шарпыды. Сағат 11.00-де �рт 
толығымен �шірілген. Оқиға 
орны нан 2002 жылы туған бой-
жет кен ауруханаға жеткізілді. 
Қыздың басын 30 пайыз күйік 
шалған, – деді қалалық ТЖ бас-
қар масының басшысы м.а. Тілек-
жан Галямов.

8рттің шығуына электр құрал-
дарын қолдану кезінде �рт қауіп-

сіз дігі ережесінің бұзылуы себеп 
болған. Т�сектің үстінде қуаттау 
к�зіне қосулы жатқан ұялы теле-
фоннан �рт тұтанған. Ол алдымен 

матрасты шарпыған. Зардап шек-
кен қыз бұл кезде т�секте ұйықтап 
жатқан екен.

Д.АСАУ

Телефоннан өрт шықты

#азастанны� Білім және �ылым министрлігіні� Био-
логиялы ауіпсіздік проб лема ларыны� �ылыми-зерт теу 
институтыны� бас директоры К�нс!лу Зәкария екінші 
азастанды вакцинаны� жайы туралы айтты.

#апша�айда кафені� екі 
к�зетшісін !р�ан полицейлер 
уаытша !стау изоляторына 
амалды. Б!л туралы Алматы 
облысты Полиция депар-
таментіні� басты�ы Серік 
К�дебаев Instagram желісінде 
т!р�ындармен ж�ргізілген 
тікелей эфир барысында айт-
ты.

«Бейнежазбада күзетшілерді 
ұрып жатқан полиция қызметкер-
лері екені к�рініп тұр. Бірден ол 
адамдар ішкі істер органынан жұ-
мыс тан шығарылды. Кафедегі 
бар лық адамнан түсініктеме алын-
ды.  Олар да полицейлердің 
тарапынан бұзақылық әрекеті 
болғанын растап берді. Екі күзет-
шіден бұзақыларды қылмыстық 
жауапқа тарту ж�нінде арыз түсті. 
Біз �з ұстанымымызда қаламыз, 
заң ды бұзғандар жауапқа тартыла-
ды. Тәртіп бұзған барлық поли цей-

лер заң алдында жауап береді. 
Кеше олар ұсталып, уақытша ұс тау 
изоляторына қамалды», – деді ол.

8ткенде Қапшағай дәмхана-
ларының бірінде үш полицей мас 
күйінде т�белес шығарды деп 

айыпталған. Тәртіп сақшылары-
ның түнгі оқиғаға қатысы бар-
жоғы к�шедегі бейнебақылау 
камерасынан түсірілген бейне-
жазбамен расталды.

Н. ЕРЖАНҚЫЗЫ

Елімізде «Алтын белгі» т�сбелгісін а-
тау �а ойылатын талаптар к�шей тіледі. Б!л 
туралы Білім және �ылым министрі Асхат 
Айма�амбетов м!�алім дерді� респуб лика-
лы тамыз конференциясында мәлімдеді. 

Келесі жылдан бастап «Алтын белгі» т�сбел-
гісін ақтауға қойылатын талаптар жыл сайын 
кезең-кезеңімен қайта қарас тырылатын болады. 
«8здеріңіз білесіздер. Былтыр бұл мәселені 
к�тердік, �згерістер енгіздік. Биыл екінші кезең. 
Онда талапкерлер тек жылдың соңында ғана 
емес, сонымен қатар әр тоқсанда 5-11-сыныптарға 
дейін сабақ үлгерімі бес болуы керек. Мұндай 
талап енгізіліп жатыр, менің ойымша, бұл – 
маңызды талап», – деді министр.

М. ЖАДЫРА

«Алтын белгіге» талап 
күшейтілмек

Жамбыл облысында вете-
ринарлар жал�ан !жат жа-
сапты.

Олар соңғы екі жыл бойы екпе 
жұмыстарын тек қағаз жүзінде 
жүргізіп келген. Ал негізінде т�рт 
түліктің басым к�пшілігіне вак-
цина салынбаған.

Ветеринарлар �ңірдегі мал 
санын арнайы базадан алып, сол 
арқылы қаншама доза вакцинаны 
жойып отырған. Кейбір шаруа-
шылық иелері ол малды әлдеқашан 
сатып жіберген екен, ал базадан 
алуға үлгермеген.  Мәселен, 
Мойын  құм ауданының ветеринар 
дәрігері 350 бас малға екпе саламын 
деп 2 мың доза вакцинаны есептен 
шығарыпты. Енді заң алдында 
жауап береді.

Сонымен қатар сыбайлас жем-
қорлыққа қарсы қызмет �кілдері 
кей бір мал дәрігерлерінің дип-

ломсыз жұмыс істеп келгенін де 
анықтады.

«Жетіт�бе ауылдық округіндегі 
ветеринарлық пунктке жоғары 
білі мі жоқ адамды басшы етіп 
тағайындаған. Сондай-ақ бұл 
салада ешқандай тәжірибесі жоқ 
маманды жетекші жұмыстарға 
бекіткені белгілі болды. Қазір бұл 

аза маттар атқарып отырған қыз-
мет інен босатылып, ветеринар лық 
станса басшысы әкімшілік жауапқа 
тартылды», – деді облыс тық Сы-
бай лас жемқорлыққа қар сы іс-қи-
мыл департаментінің бас маманы 
Қайрат Ақмұрзаев.

Д.АСАУ

Екпені қағаз 
жүзінде жүргізген

Сырты істер министр лігі ні� хабарлауын-
ша, #азастан Ау�анстанда�ы жа�дайды� 
даму барысын м!ият ада �алап отыр.

«Аталған елдің тарихында тағы бір шешуші сәт 
келе жатыр. К�п жылдық жанжалды ауған халқы �зі 
шешуі керек. Қазақстан барлық тарапты ішкі 
тұрақтандырудың басты алғышарты ретінде биліктің 
бейбіт транзитін қамтамасыз етуге шақырады. Біз БҰҰ 
Қауіпсіздік кеңесінің инклюзивті және �кілдік үкімет 

құру, ұлттық азшылықтар мен әйелдердің құқықтарын 
құрметтеу, басқа мемлекеттерге қауіп т�ндіретін 
топтардың болуы на жол бермеу, халықаралық құ қық-
ты сақтау туралы мәлімдемесін қолдаймыз» делінген 
хабарламада.

Ведомствоның мәлімдемесінде осы ережелерді 
орындау Ауғанстан ның жаңа билігімен диалогті бастау 
үшін қажетті шарт болуға тиіс екені жазылған.

Мейірім ҚАЙРАТҚЫЗЫ

СІМ Ауғанстандағы жағдай 
бойынша мәлімдеме жасады

Парламент Мәжілісіні� де-
путаттары Мәлік #!лшар мен 
Снежанна Имашева Батыс 
#азастан облысына ж!мыс 
сапарымен келді. 

Халық қалаулылары ең алды-
мен тұрғындар мен жастар арасын-
дағы жұмыссыздық мәселесіне ден 
қойды. Партияның сайлауалды 

бағдарламасын жүзеге асыруға 
арналған Жол картасының орын-
далуымен қатар, аталған мәселені 
шешуде �зіндік ықпалы бар кеңсе 
мен үйге арналған ірі корпустық 
жиһазды құрастырушы «Квант» 
ЖШС фабрикасының жаңа цех-
тарының жұмысымен және қыз-
мет керлердің �ндірістегі жағдайы-
мен танысып, жұмыс барысын 

тексерді. «Квант» ЖШС жиһаз 
фабрикасы шамамен құны 2 млрд 
теңге болатын жаңа цех ашып, 22 
мыңдай �нім түрін �ндіріп, жаңа 
жұмыс орындарының ашылуына 
ықпал етеді.   Кәсіпорын 2015 
жылы «Бизнестің Жол картасы – 
2020» бағдарламасы аясында іске 
қосылған. Экспортталатын �нім-
дердің негізгі б�лігі Ар менияға, 
Қырғыз Республикасына және 
Ресейге жеткізіледі.  Елбасы ның 
тапсырмасы бойынша еліміз де  
шағын және орта кәсіпкерлікке 
қолдау білдіруде. Мәжіліс депутаты 
Снежанна Имашева «Nur Otan» 
партиясының сайлауалды бағдар-
ламасын орындау бойынша Жол 
картасы аясында белгіленген 
барлық индикаторды жүзеге асыру 
мақсатында компания басшы-
лығының жыл сайын жаңа жұмыс 
орындарын ашып қана қоймай, 
�ңіріміздегі жұмыссыздық дең-
гейін т�мендетуге елеулі үлес қо-
сып жатқанын баса атап �тті.

М. ХАҚНАЗАР

Әр азаматтың аманаты – 
басты назарда

 Тексеріс нәтижесінде «Табиғи 
монополиялар туралы» заңның 
26-бабы 2-тармағы 8-тармақшасы 
бұзылғаны анықталды. Атап айт-
қанда, «Алатау Жа рық Компания-
сы» үлгілік шарттарға сәйкес 
рет теліп к�рсетілетін қызмет-
тердің әрбір түрі үшін тұтынушы-
лармен жеке шарттар жасаспаған. 
Осыған байланыс ты ТМРБД-ның 
қаулысымен «Алатау Жарық 
Компаниясы» АҚ-на «Iкімшілік 
құқықбұзушылық тура лы» кодекс-
тің 164-бабы 4-б�лігі бойынша 
әкім шілік  жауапкершілікке 
тартып, 4 млн 667 мың 200 теңгеге 
айыппұл салды. Айта кетерлігі, 
департа мент қау лы сына қатысты 
Алматы қаласының әкім шілік 
құқық бұзушылықтар бойынша 
мамандан дырылған ауданаралық 
сотына шағым түскен. Алайда 
депар тамент қаулысы күшінде 
қалды.

Ж. МҮСЛІМ

«Алатау Жарыққа» 
айыппұл салынды

«Алатау Жары Компаниясы» А#-на 4,6 млн те�ге айыпп!л 
салынды. Таби�и монополияларды реттеу комитетіне арасты 
Алматы аласы бойынша департаментіні� мәлі метін ше, 
Gorsvetgroup ЖШС-ны� �тініші бойынша «Алатау Жары Ком-
паниясы» А#-на атысты жоспардан тыс тексеру ж�ргізілген.



Кеңес отырысында Қызылорда 
облысының Денсаулық сақтау 
басқармасы басшысының орын-
басары Жалғасбек Тұрлыбекұлы 
тұрғындардың денсаулық жағ-
дайына байланысты есеп берді. 

– «Скринингтік зерттеулерге 
жататын адамдардың нысаналы 
топтарын әрі осы қарап-тек серу-
лерді $ткізудің қағидаларын, к$-
лемі мен кезеңділігін бекіту ту-
ралы» ережеге сәйкес, қала к$ле-

мінде скринингтік тексеруге жас 
шамалары бойынша 2021 жылға 
жоспарланған тұрғындар саны – 
134 689. 7 ай к$лемінде тексеруден 
$ткендер саны – 90 052 (66,9%). 
Анықталған науқастар – 3008 
(3,3%). Нәтижесінде, 1 046 науқас 
анықталып, олардың 83 пайызы 
диспансерлік есепке алынды. 
Қант диабеті ауруы бойынша 
жоспарланған 28 465 тұрғынның 
65 пайызы тексеріліп, 399 адамнан 

ауру анықталды. Олардың 37 па-
йызы уақытылы диспансерлік 
есеп  ке алынды. Ал глаукома бо-
йынша 28 479 адам жоспар ланып, 
толық скринингтік тексерумен 
65,6 пайызы қамтылды. 199 науқас 
анықталып, оның жартысы дис-
пан серлік есепке алынды, – деді 
ол.

 Сонымен қатар сүт безінің 
қа терлі ісігі бойынша жалпы жос-
парланған 17 945 әйелдің 11 мың-
нан астамы тексеруден $ткен. 
1 060 әйелден ісік алды ауру және 
21 әйелден ерте сатысындағы қа-
терлі ісік ауруы анықталған. Жа-
тыр мойны қатерлі ісігінің алдын 
алу бойынша жүргізілген скри-
нинг тік тексерулермен жоспар-
лан ған 15 314 әйелдің 11 596-сы 
қамтылған. 265 әйелден ісік алды, 
12 әйелден ерте сатысындағы 

қатерлі ісік анықталыпты. Тоқ 
ішек және тік ішек қатерлі ісік 
ауруы бойынша жоспарланған 16 
024 тұрғынның 11 620-сы тек се-
рілген. 39 науқас анықталып, 
оның ішінде 6 қатерлі ісік анық-
талыпты. Жалпы, қала тұрғында-
рын скринингтік тексеру жұмыс-
тары жыл соңына дейін жалғаспақ.

Бұдан б$лек, Жол картасы 
бел гіленген 2025 жылға қарай 
Қызылорда қаласының барлық 
мектептері химия, биология, фи-
зика пәндері кабинеттерімен 
ке зең-кезеңімен жарақтандыру 
мәселесі бойынша Қызылорда 
қа лалық білім б$лімінің бас-
шысы Динара Қонақбайқызы 
баяндады. 

– 2020-2021 жылғы оқу жы-
лында қалалық білім б$ліміне 
қа расты білім беру ұйымдарының 
материалдық-техникалық қорын 
нығайту бағытында 48 жаңа моди-
фикациялық кабинеттермен қам-
тамасыз етуге 383 миллион теңге 
қаржы қаралды. 16 физика, 14 
химия, 18 биология кабинеті жаб-
дықталды. Облыстық бюджеттен 
б$лінген трансферттер есебінен 
2021-2022 жаңа оқу жылында білім 
беру ұйымдарының 9 мекемесіне 
заманауи 11 модификациялық 
кабинет іске қосылады деп жос-
парладық. 

Жиын кезінде партия тара-
пынан «Ұлт денсаулығы мәселе-
лері және білім мен ғылымды да-
мыту» ж$ніндегі мәселелерді әлі 
де зерделеп, жауапты мамандарға 
проблемалардың шешімін табу 
тапсырылды.

             
М.ЖАЛҒАСҰЛЫ

@ңір бойынша Жол картасы-
ның бағыттарына сәйкес, инклю-
зивті білім беру, балаларға арнал ған 
оңалту орталықтарында 150 орынға 
дейінгі жағдай жасау жайы с$з 
болды. Сондай-ақ осыларға қа-
тысты 2021 жылы бірыңғай онлайн 
портал құрып, ерекше қа жет тілік-
тері бар азаматтарға «Жанұя» орта-
лығын ашу секілді проб лемалар 

к$терілді. Кеңес кезін де Батыс 
Қазақстан облысы ның Жұмыспен 
қамтуды үйлестіру және әлеуметтік 
бағдарламалар бас қармасы бас-
шысының орын ба сары Ділдаш 
Ысқақова баян дама оқыды. 

«Облыстың Жол картасында 
к$рсетілген 4 тармақтың бүгінде 
2 тармағы орындалды десек те 
болады. Нақтырақ айтатын бол сақ, 

ерекше қажеттіліктері бар жан-
дарға арналған 150 орындық 
«Cлеуметтік оңалту орталығын» 
ашу бойынша Орал қаласының 
«Ақжайық» шағынауданында 
5,8 га жер телімі б$лінген. Қазір 
Құ ры  лыс басқармасы мен «Асем-
жо бақұрылыс» ЖШС арасында 
келісімшарт жасалып, орталық тың 
құрылысына республикалық бюд-
жеттен 4,1 миллиард теңге қа ражат 
қарастырылды. Орталық тың аяқ-
талуы 2023 жылға жоспар ланған. 
Биыл 1 тамыздағы ақпа ратты 
назарға алатын болсақ, об лыс 
бойынша 1 133 нысан бе йім деуге 
жатқызылады. 82 нысан қимыл-

тірек қозғалысы бұзылған жан-
дарға, 70 нысан арбаға таңыл ған 
жандарға, 105 нысан есту қа білеті 
бұзылған жандарға және 20 нысан 
к$ру қабілеті бұзылған жан  дарға 
арнайы бейімделген», – деді ол. 

Жыл басынан бері Батыс Қа-
зақстан облысы әлеуметтік қызмет 
к$рсету порталына толықтай к$-
ші ріл ген болатын. Қала аумағын-
да ерекше қажеттіліктері бар аза-
маттарды жұмысқа орналас тыру 
бойынша Ten Qogam орталығы 
және зейнеткерлерге арналған 
«Белсенді ұзақ $мір» орталықтары 
қызметтерін жалғастырып келеді. 
«Жанұя» орталығының ашылға-
нына к$п уақыт $тпесе де, бүгінге 
дейін 691 адам келіп жолыққан 
екен. Оның ішінде 108 адамға пси-
хологтердің, 432 адамға әлеуметтік 
сұрақтар бойынша, 151 адамға 
заңгерлік к$мек к$рсетілген. 

Басқосу кезінде мүгедек жан-
дардың күнделікті тұрмыстық 
қажеттіліктеріне байланысты 
сұрақтар талқыланып, басқарма 
басшылығына жолданды. Кеңес 
мүшелері тарапынан онлайн фор-
матта ұйымдастырылған отырысқа 
қатысушылардың кейінгі жина-
лыс тарға толық қатысуы талап 
етіліп, сайлауалды бағдарламада 
нақты к$рсетілген мәселелердің 
шешілуін қадағалау бойынша 
бірқатар ұсыныс енгізілді. 

             
М.Т�ЛЕУ
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«Құрметті достар! Соңғы кезде 
азаматтардан б$где адамдардың 
$здерін түрлі құрылымдардың, 
соның ішінде «Nur Otan» партия-
сы ның қызметкерлері ретінде к$р-
сетіп, әлеуметтік т$лемдерді алға-
нын және 1414 сервисінен түскен 
кодты хабарлау керектігін айтып 
қоңырау шалуына байланысты ша-
ғымдану жағдайлары жиілеп кетті.

Партияның баспас$з қызметі 
бұл ақпарат шындыққа жанаспай-
тынын ресми түрде мәлімдейді. 
Азаматтарды сақ болуға және жеке 
ақпаратты б$где адамдарға бер-
меу ге шақырамыз. Алаяқтарға 
қатысты шаралар қабылдау туралы 
$тініш құқық қорғау органдарына 
жібе рілді», – делінген хабар ла-
мада.

Жалпы, алдағы 5 жылда 19 елді 
мекенді газбен қамту жоспарлан ған. 
Жыл соңына дейін Жол кар тасы 
ая сында Қазалы қаласы Шиелі ау-
данының Бекежанов және Қодама-
нов ауылдары табиғи газға толық 
қосылады. Осылай тұр ғындардың 
газ тұтыну үлесі 67,4 пайызға жетеді 
деп жоспар ланған. 

Сонымен қатар Қармақшы ау-
данындағы Т$ретам және Ақай 
ауылдарының электр желілерін ке-
ңейту және жаңғырту жұмыс тары 
жүргізілді. Ал бұқаралық спорт ты 
дамыту аясында жақында Жалағаш 
ауданында жабық жүзу бассейні пай-
далануға берілді. Кешен бір уақытта 
20 адамға дейін қабылдай алады. 
Алдағы уақытта оқушыларға ар-
налған тегін жүзу үйірмесі ашыл мақ. 
Оған 20-ға жуық оқушы қа былданып, 
к$п балалы отбасылардан шыққан 
және ата-анасының қам қорлы ғын-
сыз қалған балаларға жеңіл дік тер 
қарастырылмақ. Сон дай-ақ мүм-
кіндігі шектеулі азамат тар мен 
қарттарға бассейнге күніне 1 сағат 
тегін кіру мүмкіндігі берілмек.

2025 жылдың соңына дейін 
$ңірде тағы 19 жаңа спорт ныса нын 
салу жоспарланған. Оның ішінде 5 
спорттық-сауықтыру ке шені, 12 
стритбол алаңы және 2 жүзу бас-
сейнін салу к$зделіп отыр.

Биыл Қызылорда қаласы бо-
йынша «Бастау – бизнес» жобасы 
арқылы кәсіпкерлік негіздерін оқуға 
535 адам қатыспақ. Сәуір айынан 
бастап 641 азаматтың кәсіптік жо-
басы «Атамекен» ұлт тық кәсіпкерлік 
палатасына жол данған. 528 азамат 
оқу курстарын аяқтап үлгерген. 
Оның ішінде 102 азамат мемлекеттік 
грант алды.

Жалпы, грант 660 азаматқа жос-
парланған. Қазір 482 азамат мем-
лекеттік грант алып, шағын кә сібін 
ашқан. Мал шаруашы лығымен 122 
адам, құс шаруашы лығымен 30 
адам, к$лік ж$ндеу орындарын 
ашқан 54 адам, тігін шеберханасын 
ашқан 156 адам, кондитерлік цех 
ашқан 120 адам тіркелген. Партия 
тарапынан бұл игі істер одан әрі 
жал ғасын таппақ.

 М.ХАҚНАЗАР

Партия атын жамылған 
алаяқтар шықты

Аймақтар газбен 
қамтылып жатыр

�леуметтік желі мен бас�а да жерлерде алая�тар �здерін 
«Nur Otan» партиясыны� �ызметкері ретінде таныстырып, 
�аза�станды�тарды алдау дерегі жиілеп жатыр. Партияны� 
баспас�з �ызметі б�л а�парат шынды��а жанаспайтынын 
айтып, ресми т�рде мәлімдеме жасады.  

«Nur Otan» партиясыны� сайлауалды жоспарын іске асыру 
аясында "ызылорда облысында бірінші жартыжылды�та 
Жосалы мен Жала$аш ауданыны� орталы�тары таби$и газбен 
толы�тай �амтылды. "азір партияны� «%згерістер жолы: әр 
азамат�а лайы�ты �мір!» ��ірлік сайлауалды ба$дарламасы 
16 пайыз$а орындалып �лгерген.

Ұлт саулығын ойлау маңызды

Әлеуметтік мәселелер қаралды

БЕРЕКЕЛІ АУЫЛ – 
ТАБЫСТЫ МЕМЛЕКЕТ!

Тұрғындардың басым к$пшілігі 
дауыс беру нәтижесінде Қайыңды 
ауылдық округінің әкімі болып 
Нұрболат Жалғас сайланды. 

Жаңадан сайланған округ әкімін 
ауыл тұрғындарына аудан әкімі 
Асқар Шериязданов таныстырып, 
қызметіне сәттілік тіледі. Нұрболат 
«Cкім болып сайлану үшін үміт-
кердің жасы 25-ке толған, қабілетті, 

мемлекеттік қызмет саласындағы 
заң нама талаптарына сәйкес болуы 
тиіс. Сондай-ақ сотталмаған және 
сыбайлас жемқорлық қылмыс, құ-
қықбұзушылық жасау дерегі бол-
мауы керек» деген қағидаға сай 
бол  ды. @йткені оның жасы 30-да. 
Мем лекеттік қызметте еңбек $тілі 
бар.

«Берекелі ауыл – табысты мем-
ле кет!» дейді Нұрболат Жола-
манұлы. Ол осы қағидатты тұмар 
етіп ұстайды. @з ауылының бола-
шағына сенімді. Ауылдықтар да 
оған арқа сүйейді. 

ОСЫ АУЫЛДЫҢ БАЛАСЫ...
Жалпы, Қайынды ауылдық 

округінде 1 225 адам тұрады. Нақ-
тылап айтсақ, Қайыңды ауылында 
– 697, Алтынды ауылында 528 тұр-
ғын бар.

Ауылдың тұрғындары $з ауы-
лының баласына дауыс берді. Олай 
деуге басты себеп, Нұрболат осы 
ауылдың топырағына аунап $сті. 
Балалығы да, жастық шағы да осы 
жерде $тті. Нұрболат Жалғас 1991 
жылы Қайыңды ауылында дүниеге 
келген. Білімі жоғары. С.Бәйішев 
атындағы Ақт$бе университетін 

тәмамдаған. Мемлекеттік қызметте 
8 жылдан астам уақыт қызмет ат-
қарып келеді. Осы қызметке сай-
лан ғанға дейін Қайыңды ауылдық 
округі әкімі аппаратының бас ма-
маны қызметін атқарды.

 – Осы Қайыңды ауылында 
туып-$стім. Бала кезден ата-анам 
мені адалдыққа, еңбексүйгіштікке, 
туған жерді сүюге үйретті. Мен де 
екі баламның бойына осы құнды-
лықтарды сіңіруге тырысамын. 
Туризм мамандығы бойынша жо-
ғары білім алған соң ауылыма 
келіп, Қайыңдының дамуына үлес 
қосуға бел будым. Сол себепті ең-
бек жолымды Қайыңды ауылдық 
округі әкімдігінен бастадым. Cуелі 
қатардағы маман, содан соң бас 
маман болып тағайындалдым, – 
дейді жас әкім.

КҮШІМДІ АУЫЛҒА 
САЛАМЫН...

– Елмен етене араласып жүр-
гендіктен де, ауыл тұрғындарының 
күн сайынғы қиындықтарын бір 
кісідей білемін. Жолдардың на-
шарлығы, жарықтың әлсін-әлсін 
с$нуі, амбулаторияның, балабақ-
шаның жағдайы бәрімізді де тол-

ғандырады. Сондықтан Алтынды 
ауылында амбулатория ашылуына 
ықпал етемін. 2023 жылы Алтынды 
ауылында мектеп ашылатын бо-
лады. 2024 жылға қарай Алтынды-
Қайыңды бағытындағы 32 км 
электр желісін қайта жаңарту және 
кеңейтуге күшімді саламын, – 
дейді Нұрболат Жоламанұлы.

Сонымен қатар жас әкім 2025 
жылы Ембі-Алтынды 56,7 км авто-
жолы, Алтынды-Қайыңды 35 км 
автожолын орташа ж$ндеуге ықпал 
етемін, 2024 жылы Қайыңды дә-
рігерлік амбулаториясына күрделі 
ж$ндеу жүргізілетінін атап $тті. 

Ауылдың бюджеті шектеулі 
еке нін түсінген әкім қосымша қар-
жыландыру к$здерін табуға ниет-

тенген. Сол арқылы 2022 жылы 
«Шапағат» балабақшасына ың-
ғайлы ғимарат қарастыруға. 2024 
жылы Алтынды ауылында зама-
науи жабдықталған спорт алаңын 
салуға күш салатынын жеткізді.

Ауылдың болашағы үшін жұ-
мыс істеймін деген жас әкім «Ин-
весторларды тарту және жаңа 
жұмыс орындарын құру бойынша 
жұмысты жандандыруға, кәсіп-
керлік бастамаларды к$термелеуге, 
ауылда шағын және орта бизнесті 
дамытуға, ауылдық округ тұрғын-
дарының салауатты $мір салты мен 
мәдени демалысын қолдауға $з 
үлесімді қосамын» дейді.

�.БЕЛГІБАЙҰЛЫ

Жас келсе – іске

%ркениетті ел болып, даму жолын �аладан тап�анымызбен, 
ауылды� алар орны ерекше. Б�гінде А�т�бе облысы аума-
$ында 315 ауыл орналас�ан. Ауыл хал�ы 253 мы� адам не-
месе ��ір хал�ыны� 28%-ы. Ауылдарды� дамуына жа$дай 
жа сау – мемлекеттік саясатты� аса ма�ызды стратегиялы� 
ма�саттарыны� бірі. Биыл облыста ауыл әкімдерін сайлау 
35 ауылды� округте �тті. 84 елді мекенді �амтыды. М�$алжар 
ау даны "айы�ды ауылды� округіне сайлаушыларды� сені-
мінен шы��ан жас Н�рболат Жал$ас әкім болып келді. 

«Nur Otan» партиясыны� "ызылорда �аласы филиалы 
жанында$ы «7лт денсаулы$ы мәселелері және білім мен 
$ылымды дамыту» ж�ніндегі ке�ес ��рамы бас �осты. Сондай-
а� сайлауалды ба$дарламада к�рсетілген Т�р$ындарды 
скринингтік зерттеулер ж�ргізумен �амтуды арттыру бойынша 
№6 �алалы� емханада, �ала мектептерін химия, биология, 
физика пәні кабинеттерімен жара�тандыру мәселесі бойынша 
Абай атында$ы �ш тілде о�ытатын дарынды балалар$а арнал$ан 
мектепте мониторинг ж�ргізілді.

«Nur Otan» партиясыны� Батыс "аза�стан облысты� фи-
лиалы жанында$ы ж� мыс пен �амтуды �йымдастыру және 
ха лы�ты� әлеуметтік осал топтарын �олдау ж�нін дегі �о$ам-
ды� ке�ес отырысы �тті. Отырысты� к�н тәртібінде партияны� 
«%згерістер жолы: әр азамат�а лайы�ты �мір!» сайлауалды 
ба$дарламасын орындау ж�ніндегі мәселелер �аралды.



Ерқанат СӘРСЕНБАЙҰЛЫ

4
W

W
W

.A
IK

Y
N

.K
Z



№123 (3980) 
20 ТАМЫЗ 2021 ЖҰМА

www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiaikyngazeti@gmail.com

AI  YNQQҚОҒАМ

Жалпы, биыл Қызылорда облысы 
бойынша 188 мың гектарға ауыл шаруа-
шылығы дақылдары орналастырылған. 
Оның ішінде �ңірдің негізгі дақылы 
күріш егісінің к�лемі 83,6 мың гектарды 
құрапты. !ткен жылмен салыстырғанда 
6 мың гектарға күріш к�лемі қысқар-
тылып, орнына барлығы 9,8 мың гектар 
болатын суды аз қажет ететін әртарап-
тандыру бағытындағы майлы және мал 
азықтық дақылдармен қатар к�к�ніс, 
бақшаның егіс к�лемдері артқан. 
Сонымен қатар 53,5 гектар жерге жеміс-
жидектер мен жүзімдіктер егілген. 

Қазір облыстың оңтүстік ауданда-
рында егін жинау жұмыстары басталды. 
Бекітілген кестеге сәйкес бидай, арпа 
және сұлы дақылдарын жинау жұмыстары 
аяқталды, мал азығы, майлы, картоп, 
к�к�ніс және бақша дақылдарын жинау 
жұмыстары жүруде. «Негізгі дақыл кү-
ріш ке орақ салу жұмыстары тамыз айы-
ның үшінші онкүндігінде басталады», – 
дейді облыстық Ауыл шаруашылығы 
бас қармасы мамандары. Сондай-ақ ма-

мандар жасаған болжамға сәйкес, кү-
ріштен жиналатын �нім к�лемі �ткен 
жыл дың деңгейінде болады деп отыр. 
Егін жинау жұмыстары 15 қазаннан ке-
шіктірмей толық аяқтау жоспарланыпты. 

!ңірдегі ірі шаруашылықтардың бірі 
«Абай-Дәулет» ЖШС директорының 
орынбасары Марат Сәрсенбаев биылғы 
егін кезінде диқандар едәуір қиындыққа 
кезіккенін айтады. Қуаңшылық салдары-
нан �ткен жылға қарағанда күріш егісінің 
к�лемін қысқартқан к�рінеді.

– Биыл су тапшылығына байланысты 
су насостарын к�п қолдандық. !зіңіз 
білесіз, қазір барлық тауардың құны 
қым баттаған. Сол себепті егістікке кет-
кен шығынымыз жылдағыдан к�п болды. 
Шаруашылықтар кезектесе су алу арқы-
лы күрішті уақытында суға бастырдық. 
Алайда күннің жылдағыдан ерекше ыс-
тық болуы да күріштің ауруға шалдығуына 
сеп болды. Кезектесіп су бастыру кезінде 
уақытымызды күтіп, арамш�птердің 
к�птеп шығуына әсер етті. Сол себепті 
Сыр күрішшілері жылдағыдай рекордтық 
к�рсеткішке қол жеткізеді деп айта ал-
маймын. Алайда егіннің шығуы деңгейіне 
к�ңіліміз толады, Су тапшылығына бай-

ланысты күріш к�лемін қысқарттық. 
Мамандар келер жылы судың биылдан 
да аз болатынын айтады. Ол кезде тағы 
да қысқартуға мәжбүрміз. Суды аз қажет 
ететін егіске к�ңіл б�леміз, – дейді Марат 
Сәрсенбаев.

Ал «Таң»ЛТД» ЖШС директоры 
Имамзада Шағыртаев жоспарлап ексе, 
күрішшілер бұл қиындықтан толық 
шығады дегенді айтады. Ол �з шаруа-
шылығы биыл егіс к�лемінен рекордтық 
к�рсеткішке қол жеткізбесе де �ткен 
жылғы табысты қайталауы мүмкін деп 
болжайды.

– ;р шаруашылық дән себерде �з 
егістік жерінің мүмкіндігіне аса зер салуы 
тиіс. Судың келу мүмкіндігі мен жердің 
құнарлылығын зерттеп алып, сол бо йын-
ша егіс к�лемін жоспарлауы тиіс. Мен 

осы мүмкіндіктердің барлығын қарас-
тырып, биыл күріш егісінің к�лемін 20 
пайызға азайттым. Мамандар келер 
жылы су мәселесі биылғы жылдан да 
нашар болуы мүмкін деп болжап отыр. 
Ол уақытта тағы күріш егісінің к�лемін 
қысқартуға мәжбүр боламыз. Алайда біз 
күріштен мүлдем қол үзіп кетеміз дей 
алмаймыз. !йткені біздің техникала ры-
мыз, базамыз, зауыттарымыз осы күріш-
ке арналған, – дейді «Таң»ЛТД» ЖШС 
директоры Имамзада Шағыртаев.

Облыстағы «Ы.Жақаев» атындағы 
Қазақ күріш шаруашылығы ғылыми-
зерттеу институты мамандары биылғы 
қуаңшылыққа �ңір диқандарының д а-
йын болмағанын алға тартады. Су жет-
кізетін арықтардың тазаланбауы мен 
егіс тік жерлердің �з деңгейінде тегіс-

телмеуі егістікке қосымша әсер еткенін 
айтады.

– Шынын айту керек, биылғы қуаң-
шылыққа диқандар жіті дайындықпен 
кіріскен жоқ. Су жүретін арықтар қа-
мыстан тазартылмағандықтан, су �ткізу 
мүмкіндігін азайтты. Мол суға үйренген 
шаруашылықтар егістік жерлердің тегіс 
болуына да аса зер салмады. Сол себепті 
кей шаруашылықтар биыл мол �німге 
қол жеткізе алмауы мүмкін. Су тап-
шылығына байланыста су қашыртқылары 
мен насостарды қолданды. Алайда су 
қашыртқылары судың булануы мен 
тұздануына әкеліп соғады. Ал насостар 
күріштік жерлердің �з деңгейінде ылғал-
дануына мүмкіндік бермейді, – дейді 
«Ы.Жақаев» атындағы Қазақ күріш ша-
руашылығы ғылыми-зерттеу инсти ту-
тының «Қызылорда» білім тарату орта-
лы ғының жетекшісі Жанұзақ Байманов.

Сондай-ақ Жанұзақ Байманов «бү-
гінде шаруашылықтардың к�бінде гид-
ротехник мамандарының болмауы да 
қиындық туғызды», – дейді. Су шаруа-
шылығы мамандарының болмауынан 
шаруашылықтар суды дұрыс пайдалана 
алмады деп есептейді. Сол себепті инс-
титут жанындағы орталықтан білім алуға 
кәсіпкерлер �з мамандарын жіберіп 
отыруы тиіс екенін айтады. Сонда ғана 
аз суды оңтайлы пайдалану мүмкіндігі 
артатын к�рінеді.

 
Қызылорда облысы

ҚЫЗЫЛОРДАЛЫҚ ДИҚАНДАР НЕГЕ АЛАҢДАУЛЫ?
Биыл�ы �уа
шылы� Сыр ди�андарына о
ай тиген жо�. �
ірдегі 

Сырдария �зеніне суды
 жылда�ыдан аз м�лшерде т�суі, әсіресе 
к�ріш шаруашылы�ына �иынды� ту�ызды. К�ріш �німділігінен 7 жыл 
бойы рекордты� к�рсеткішке жеткен ди�андар биыл тола�ай табыс 
к�тпейді. Жаз бойы атыз жа�ала�ан е
бегі мен кеткен шы�ын �телсе, 
со�ан да �ана�ат етуге мәжб�р. 

Демократиялы, зайырлы, 
�& �ы�ты� және әлеуметтік мем-
ле кетімізді
 е
 �ымбат �азы на-
сы – адам және адамны
 �мірі, 
�&�ы�ы мен бостанды�ы. Конс-
титуция мыз   ды
 ал�аш�ы ба-
бын да айтыл �ан б&л с�зді
 
мән-ма�ынасы зор. Егемендік 
ал�алы бері халы�ты
 тыныш-
ты�ы мен бостанды�ын са� тап, 
�&�ы�ын �ор�ау к�н тәртібінен 
бір т�скен емес. �йткені аза-
мат  тарды
 �&�ы�ы �ор�ал�ан, 
тәртіпке ба�ын�ан �о�амда 
әділ дік орын алары с�зсіз.

Жадыра МҮСІЛІМ

АУҚЫМДЫ РЕФОРМАНЫҢ 
АЛҒАШҚЫ ЖЕМІСІ

Биылғы жыл ІІМ жүйесінде Құ-
қықбұзу шылықтың алдын алу және 
«жұртқа жақын полиция» қағидатын 
қамтамасыз ету жы лы» деп жария-
ланды. Осылайша, құқық қор ғау 
саласында ауқымды реформа, по-
лицейлердің жалақысын к�теру және 
қыл мысты азайту бойынша түбегейлі 
�згеріс басталды. Үш жыл бұрын 
қабылданған 2019-2021 жылдарға 
арналған полицияны реформалаудың 
Жол картасы штаттық құрылымды 
оңтайландыруға бағытталды. Жаң-
ғыр ту аясында жалақыны к�теру, 
тәртіп сақшыларының әлеуметтік 
пакетін жақсарту, жоғары оқу орын-
дарында қыз метке іріктеуді және 
кадр лар даярлауды �згерту жоспар-
ланған. Алғашқы кезеңде полиция 
қызметкерлерінің саны 11%-ға қыс-
қарды. Бұл шамамен алғанда 10 мың 
адам. Жол-патрульдік полицияны 
патруль дік қызметке ауыстырып, 
қызметкерлерді мектептерге, к�ше-
лерге, қоғамдық орын дарға жіберді. 
Еліміздің алты облысында туристік 
полиция құрылды. Сондай-ақ ІІМ 106 
қосымша басқару буындары мен 1 483 
басшылық лауазымдарды қысқартты. 
Жал пы ауданы 13 мың шаршы метр 
болатын үй-жайларды босатып, 630 
авток�лік кері қайтарылды. Осы 
арқылы ведомство 16 млрд теңгені 
үнемдеген.

ІІМ Кадр саясаты департаментінің 
бас тығы Ораз Жолдасовтың айтуын-
ша, ре форма барысында 2 жыл ішінде 
полиция ның жеке құрамының штат-
тық саны 13,5 мың адамға қысқарды. 
«Биыл мамандан дырылған күзет 
қызметінің б�лімшесінде 3 мың адам 
қысқартуға ұшырады. Қазір Қазақ-
стандағы 100 мың тұрғынға шаққанда 
полиция қызметкерлерінің саны 369 
адам ды құрайды. Бұған дейін 100 мың 
адамға шаққанда 471 қызметкер 
болған. Сон дықтан біз штат санын 
едәуір қысқарттық. Бірақ тиімділік 
т�мендеген жоқ. Қылмыс тың ашылуы 
мен қоғамдық тәртіпті қор ғауды 
қамтамасыз етудің к�рсеткіші жақ сы» 
деп сендірді департамент бастығы. 
Сон дай-ақ ол саптық б�лімшелердің 
сер жанттық лауазымдарын офицерлік 
лауа зым дарға ауыстырылғанына 
тоқталды. «Сер жанттар құрамы, 
негізінен орта-ар найы біліммен 
терілген болатын. Іс жүзінде к�бінің 
жоғары білімі болған жоқ. Олар күн-
діз-түні к�шелерде қызмет етеді. Сол 
үшін оларға жоғары білікті кәсіби 
дайындық қажет. Қазіргі жағдайда 
олардың білімі орта-арнайы. Рефор-
маның негізгі бағыт тарының бірі – 

білім берудің кәсіби деңгейін арт-
тыру», – дейді Ораз Жолдасов.

ОҚУ ОРЫНДАРЫНДА ОҢ 
�ЗГЕРІС

Министрлікке қарасты бірқатар 
оқу орталығы таратылды. !йткені оқу 
орталық тарында қазіргі заман талап-
тарына сай материалдық-техникалық 
база мен жоғары білікті педагогикалық 
мамандардың жеткі ліксіздігі себеп 
болды. Ұйымдастыру шылық-штат-
тық іс-шаралар �ткізілгеннен кейін 
академиялардың штаттық санының 
10%-ы қысқарып, бюджеттік шығын-
дар азайды. Бұл ведомстволық оқу 
орындары ның тиімділігін арттыруға 
негіз болды. Енді бакалавриат бағдар-
ламасы бойынша Қарағанды акаде-
миясынан басқа күндізгі оқыту ныса-
нының қысқартылуына байла нысты 
оқу және казармалық ғимараттар 
бо са ды. Оқу жүк темесі т�мендеп, бұл 
білікті оқытушыларға ІІО лауазым-
дарына кандидаттарды қысқа мерзім 
аралы ғында сапалы дайындауды 
жүзеге асыруға мүмкіндік берді.

Бүгінде Алматы, Қарағанды және 
Қос танай, Ақт�бе заң институты, 
Шымкент оқу орталығы ғана қалды. 
Оның ішінде Қарағанды академиясы 
жоғары тергеу мектебіне қайта бейім-
делді. Осылайша, Қазақстанда алғаш 
рет тергеушілердің жеке мектебі пай-
да болды. «Құқық қорғау органдары-
ның бірде-бір жоғары оқу орны тер-
геушілерді дайындамайды. Сол Ре-
сейде үш жоғары тергеу мектебі бар. 
Тергеушілер барлық құқық қорғау 
ор гандарында: сы бай лас жемқорлық-
қа қарсы қызметте, про куратурада, 
ҰҚК, ІІМ-де сұранысқа ие. Сондық-
тан біз мамандандырылған жоғары 
оқу орнын құра бастадық. Ал бака-
лавриатты тек Қарағанды академия-
сында қалдыр дық», – дейді ІІМ Кадр 
саясаты депар та мен тінің бастығы. 
Академияда медиасауат ты лық, ше-
шендік �нер және халықпен тиімді 
коммуникация сияқты жаңа пәндер 
пайда болды. Бұдан б�лек, кез келген 
шақта адамдармен қарым-қатынас 
жасауды үй рену мен құқық қорғау 
қызметкері ретінде �зін-�зі ұстау 
мақсатында полиция стан дарты 
дайындалды. Ол бойынша полиция-
ның кәсіби және жеке қасиеттеріне 
қойы латын талаптарды, сондай-ақ 
әртүрлі жағ дайда сақталуы керек 
мінез-құлық нор малары белгіленді. 

ЖЕМҚОРЛЫҚҚА ҚАРСЫ КҮРЕС
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 

күрес мақсатында ІІМ 30 стацио нар-
лық бекеттің алтауын ғана қалдырды. 
Бұл авток�лік ие лерінің осындай 
посттарда еш себепсіз олар ды тоқ-

татып, ақшаны қорқытып алаты ны 
туралы шағымдардың к�птеп тү-
суінен туындаған шара. Дегенмен 
бекет тердің жо йылуы қылмыстық 
жағдайдың нашарла уы на әкелген 
жоқ. Керісінше, жемқорлық қыл-
мыстардың саны 10%-ға т�мендеді. 
Сонымен қатар маманданды рылған 
ХҚКО-ларда тіркеу-емтихан б�-
лімдері жабылды. Бұл функцияларды 
енді «Азаматтарға арналған үкімет» 
жүзеге асы рады. Бұл да полиция 
қызметкерлерінің 12-17%-ы заң сыз 
н�мірлер мен жүргізуші куәліктерін 
бергені үшін пара алатыны туралы 
шағымнан соң таратылды. Бұдан 
басқа, жаяу патруль дермен авток�-
ліктерді тоқтатуға тыйым салынды. 
Енді к�лікті тек автопатруль тоқтата 
алады. Бұдан б�лек, ІІМ-де спорттық 
және мәдени-бұқаралық іс-шара-
ларда қауіпсіздікті қамтамасыз етуге 
полицейлерді жаппай тарту практи-
касын қысқарту қолға алынды. Енді 
бұ қаралық іс-шараларды ұйым-
дастырушылар жеке күзет құры лым-
дарының қызметкер лерін, еріктілерді 
тар тады. Сондай-ақ ІІМ қызметте-
рінің тізі мі нен мекенжай анық тама-
сын беру алынып тас талды. Енді бұл 
мәліметтерді тікелей «элек тронды 
үкімет» порталынан алуға бо лады. 
К�лікті тіркеу қызметі де жеңілдетілді. 

Биылдан бастап «Police 102» 
мобильді қосымшасы іске қосылған 
болатын. Бұл жеке арна бойынша 
оқиға куәгерлері тікелей полицияға 
хабарласуға мүмкіндік алды. SOS 
батырмасын басу арқылы олар құ-
қықбұзушылық туралы полицейлерге 
дереу хабар береді. Қосымшаның 
к�мегімен қызметкерлердің әрекетіне 
шағым жасауға да болады. Ал оператор 
адамның орналас қан жері мен �ңірін 
анықтап, дереу оқиға орнына жақын 
экипажды жібереді. Азамат тық қоғам 
институттарымен �зара іс-қи мыл 
бойынша да жұмыстар жалғасып жа-
тыр. Тұрмыстық сыбайлас жемқорлық 
дең гейін қысқарту және азаматтардың 
се німін арттыру мақсатында Işkı ıster 
ministrlıgı – Adaldyq alańy жобасы іске 
қосылды.

Былтыр халыққа арнаған Жолда-
уында Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев учаскелік инспек-
тордың мәртебесін заңнама арқылы 
арттырып, оның �німді жұмыс іс-
теуіне мол мүмкіндік беру керегін 
айт қан еді. Қазір құқық қорғау сала-
сындағы реформаның ең маңызды-
сы да осы. Қо ғамдық тәртіпті сақтап, 
құқықбұзу шы лықтың алдын алу 
үшін алдымен учаскелік полицейдің 
танымал, қолжетімді әрі беделді 
болуына, заңмен құқығы қорға луына 
басымдық беру.

«АДАЛДЫҚ АЛАҢЫНА» 
айнала бастады

(Басы 1-бетте)

Айзат АЙДАРҚЫЗЫ

Иә, 13 маусым күні Ұлттық бірың ғай тестілеу 
орталығы поли цияға ҰБТ кезінде заңбұзушылық 
болғаны ж�нінде хабарлаған. Осылайша, тергеу 
барысында жалған жеке куәлігі бар түлектер 
анықталып, іс бойынша 22 жастағы күдікті на-
зарға іліккен. Заңға сай, аталған факт негізінде 
ҚК-нің 385-бабы 1-б�лігі бойынша қылмыстық 
іс қозғалған.

Байқағаныңыздай, тергеу ісі осыдан екі ай 
бұрын басталған. Сол үшін жұрт әзілкештің Ins-
tagram парақшасында жарияланған ви деодағы 
эмоциясына күмәнмен қарайды. Бірі оны қолдап 
жатса, екіншісі істің соңына дейін жетіп, кінәлілер 
жазасын алғанын қа лайды.

!йткені к�пшілік бұл істе бір ғана айтыпты 
жазаланатынына наразылық танытып жатыр. 
Журналист Гүлбану ;бенова да БАҚ-қа берген 
сұхбатында «ата-аналар да жауапқа тартылуы тиіс» 
деп кесіп айтқан. Сондай-ақ Дидар Смағұлов та 
сұхбатының бірінде «Биыл тестілеуге 18 адам 
заңсыз кіргісі келген. Түркістан мен Алматы 
облыстары және К�кшетау қаласында сынаққа 
б�тен адамды кіргізу фактісі тіркелген. Бірақ осы 
күнге дейін бірде-бір іс аяғына дейін жеткен жоқ. 
Біз полицияға хабарласып, ақпарат бергенімізбен, 
«мынадай нәти жеге жеттік» деп айта алмаймын» 
деген екен. Сонда елімізде полиция құзыреті әлсіз 
бе, әлде тестілеушілердің артында тұрған «қорған» 
мықты болып тұр ма?

«Бұдан 2-3 жыл бұрын тестілеуді то лық 
телефон арқылы тапсырғандарды к�з к�рді. Бұдан 
да басқа құйтұрқылыққа барғандар болды. Бірақ 
кейінгі 1-2 жылда Дидар Нұркенұлының бас-
тамасымен ҰБТ-дағы заңбұзушылықтарға 
тосқауыл қойылып келеді. Ал соңғы жағдай алаяқ-
тардың әлі де барын к�рсетеді. Сондықтан бұ-
ларға қатаң жаза қолданып, кейінгілерге сабақ 
болға ны дұрыс деп ойлаймын. Жалған құжат 
жасаған, орнына кірген, орнына кіргізген, соны 
ұйымдас тырған адамдардың бәрі жазаға тар ты-
луы ке рек», – дейді ұстаз Аятжан Ахметжанұлы. 

ГРАНТ ТІЗІМІНДЕ 140 БАЛЛ ЖИҒАНДАР 
НЕГЕ К�П?

Жалған құжат жасау фактісінен кейін ел 
назарына ілікке жайт – грант тізіміндегі 140 ұпай 
жинағандардың к�птігі. ;уелде ақпарат к�здерінде 
Павлодар түлегі Данияр Уәлиевтің 140 балл 
жинағаны туралы мәлімет жарияланды. Одан 
б�лек, 1 923 түлектің 120 балдан жоғары жиғаны 
бар. Бірақ грант иегерлерінің тізімінде 140 балл 
самсап тұр. Мәселен, бір ғана «Стоматология» 
бойынша 10 талапкер 140 ұпаймен грантқа іліксе, 
«Ақпараттық технологиялар» бойынша 52 
талапкердің аты-ж�нінің тұсында 140 балл к�рсе-
тіл ген. Осыдан кейін ата-аналар әлеуметтік желіде 
аталған жағдайды түсіндіріп беретін жауаптыны 
іздеп шарқ ұрды.

«ҰБТ қорытындысы бойынша бас пас�зде, 
әлеуметтік желіде тек бір бала ның ең жоғары ұпай 
алғаны, бес түлектің 139 балл алғаны туралы ашық 
ақпарат тарады. Осыдан кейін бәріміз қамдана 
бастадық. Мысалы, түлек ҰБТ-дан 138 балл алды 
делік, арманы – тіс дәрігері болу. Артынша осы 
жаңалықты к�реді де, ойланбастан «Стомато-
логияға» құжат тапсырады. Бірақ нәтижесі 
шыққанда абдырап қалары анық. !йткені оның 
алдында 140 балл жиған 10 бала, кейінірек 139 
балл алғандар орнығады. Ал сыны бында 51 
балмен грантқа түскендер бар болса, күйінері 
анық. Білетіндер SAT сияқты емтихан ұпайларын 
ҰБТ балына ауыстыруға боларын айтады. Бірақ 
биыл қанша түлектің осындай емтихан балын 
ауыстырғаны туралы дерек жарияланбады. 
Неліктен жауапты тұлғалар ертерек ақпарат 
жарияламайды?» – дейді ата-ана Бауыржан !зім. 

Расымен, SAT, ACT, IB cияқты халық аралық 
емтихан нәтижесін ҰБТ ұпайына ауыстырған 
талапкерлердің тізімін біз де іздедік. Бірақ не Білім 
министрлігінің, не Ұлттық тестілеу орталығы 
парақшасынан таппадық. Кейіннен жауапты 
органға сұрау салдық. Алайда ҰТО-дан нақты 
жауап келген жоқ. Жалпы, 2020 жылдан бері 
халықаралық емтихан балын ҰБТ нәтижесіне 
ауыстыру күшіне енген. Шкала бойынша балыңыз 
сәйкес болса, IELTS 6 балды, ағылшын тілінен 45 
балл жинасаңыз, 140 балл сіздікі. 

Қош, шалғайда тұратын ауыл баласы мен ата-
аналардың аталған парақшаларды бақыламайтыны 
бар. Алайда жауапкер шілік жүктелген соң ізденудің 
керегі айтпаса да түсінікті. Сондықтан ата-аналар 
мен талапкерлерге халықаралық емтихан нәти-
желері ескерілетінін ұмытпауды ұсынамыз.

Бұдан б�лек, ата-аналар шығарма шы лық 
емтихан тапсыратын мамандықтарға қанша грант 
б�лінгені туралы ақпараттың кеш жарияланғаны 
туралы айтып жүр. Мәселен, Тамаша Мұратбаева 
қызының «Серпін» бағдарламасы бойынша «Дене 
тәрбиесі мұғалімін даярлау» мамандығына 
шығармашылық емтихан тапсырғанын айтады. 
Талапкер емтихан тапсыру үшін Қызылордадан 
Петропавлдағы универ ситетке барған. Шығар-
машылық емти хан нан 90 ұпай, ҰБТ-дан 31 балл 
алып, барлығы 121 балмен грантқа іліге алмаған. 
«Жоғары оқу орындарында гранттар б�лінісі 
шығармашылық емтиханнан кейін б�лінді. Ме-
ніңше, оқу орындарында б�лінген гранттар б�-
лінісі туралы ақпарат шығармашылық емтиханға 
дейін жариялануы керек», – дейді ол. 

Иә, ҰБТ-ға қатысты сын-ескертпе, түсініс-
пеушілік к�п. Арасында грант тізіміндегі «ҰОС 
ардагерлері мен мүге дек теріне теңестірілген аза-
маттар» қата рын түсінбей жатқандар бар. БҒМ-
ның жауабына сай, бұл ҰОС ардагерлерінің 
балалары, Ауғанстанда соғысқа қатыс қандардың 
ұрпақтарына қатысты. Оған қоса, бейбіт уақытта 
әскери қызметін �ткеру кезінде қаза тапқан 
әскери қыз метшілердің отбасы мүшелері де 
аталған категорияға теңестіріледі. Осылайша, 
әлеуметтік желіде жиі талқыға түскен сұрақтарға 
барынша жауап іздедік. Ата-аналар мен талап-
керлер �зіне керегін түртіп алса құба-құп. 

ҰБТ төңірегіндегі 
түсініспеушілік



Ау�анстанда�ы саяси ахуал б�гін-
де  әлем назарын аударып отыр. Ал 
�аза�станды�тар «Талибан» �оз�а-
лысы к�штеріні�   Орталы� Азия�а бет 
б!руынан �ауіптенумен  �атар, атал-
�ан елдегі �аза� диаспорасы "кіл-
дері ні� та�дырына да ала�дайды.  
Интер нетте Ау�ан станда�ы �аза�тар-
ды� саны ж"нінде т�рлі �ауесет те 
к"п тарап жатыр.

Амангелді ҚҰРМЕТ

Сәрсенбі күні Алматы әуежайына Ау-
ған станнан Қазақстан Қарулы Күштерінің 
С295 «Геркулес» ұшағы қонды.  Ұшақта 42 
адам болған.  Олардың 25-і қазақстандықтар 
болса,  бір ресейлік, бір литвалық және   
Қырғыз елінің 14  азаматы  болыпты. 
Сыртқы істер министрлігі  Кабулдан 
жеткен ұшақ бортында елшілік мамандары 
да болғанын хабарлады. С(йтіп, Қазақстан  
билігі қарулы топтың қолына (ткен Ауған-
стан нан азаматтарды эвакуациялауды сәтті 
жүзеге асырды. Дегенмен «Ауғанстан 
қазақ тары ше?» деген сауалдың к(кейде  
қалғаны жасырын емес.

АУҒАНСТАНДА ҚАНША ҚАЗАҚ БАР?
Ақпарат  құралдарының мәліметтеріне  

қарағанда, соңғы  кездері Қазақстан 
билігіне Ауғанстанда тұратын  қазақтардан 
атажұртқа к(шіріп алу жайлы к(птеген 
(тініш түсіпті. Олардың бірқатары әлеу-
меттік желіде де тарап жатыр. Тіпті, масс-
медиаға сұхбат берген  қазақтар да бар.  Ал 
бейбіт БАҚ Ауғанстанда 45-50 мыңдай 
қазақ болуы мүмкін екенін айтты. Онда да 
ресми деректерге емес, кейбір сарапшы-
лардың пікіріне сүйене отырып, осындай 
мәлімет таратты.  Алайда  Сыртқы істер  
министрлігі  қазір  Ауғанстанда қазақ жоқ-
тың қасы екенін айтады.  Қазақ дипло-
маттары  аталған елде 15 отбасы  немесе 
200-ге жуық қазақ бар екенін алға тартты.  
Ендеше 45-50 мың деген  мәлімет  қайдан 
шықты, соған үңіліп к(рейік. 

Негізі, әлемдегі  қазақтардың жалпы 
саны жайлы толық статистика жоқ. :ртүрлі 
деректер айтылады. Сондықтан Ауғанстан 
қазақтарының санын да нақты білу қиын. 
:р жылдары әртүрлі мәліметтер тарайтын.  
Мәселен,  түркиялық тарихшы :бдуақаб 
Қара 2012 жылы Ауғанстанда небәрі 300 
отбасы қалғанын жазған еді. Дегенмен ХХ 
ғасырдың соңғы жылдарында елде 30 
мыңға жуық болғанын атап (ткен. «Олар 
елге КСРО әскері кірген соң Иран, Түркия 
тәрізді елдерге к(шіп кеткенін айтқан 

еді»,– дейді  ғалым.  С(йтіп,  Ауғанстандағы 
қазақтар дың санаулы екеніне тоқталған.  
Алайда  отандық масс-медиада 2018 жылы 
жарық к(рген бір мақалада Ауғанстанда 45 
мың қазақ қалғаны жайлы дерек  келтірілді.  
Мақалада бұл деректің Түркия үкіметінен 
алынғаны к(рсетілген. Бірақ ешқандай  
сілтеме жоқ. Біз де  Түркия дерек қорлары-
нан іздегенімізбен,  әлемдегі қазақтың 
есеп-қисабын жасаған құжат таба алмадық. 
Тек Стамбұл  университетінде 2012 жылы 
«Шетелдегі қазақтарды Қазақстанға  қайта 
қоныс аударту саясаты және оның қазақ 
ұлтшылдығындағы р(лі» атты  ғылыми 
еңбек қорғалған. Авторы – Жансая 
Бекмыр заева деген зерттеуші.  Сол еңбекте 
Ауған станда 30 мың қазақ бар екені айтыл-
ған. Біздің пайымдауымызша, зерттеуші  
(ткен ғасырдың 90-жылдарындағы 
деректерге сүйенген болуы мүмкін. Ал  осы 
еңбектегі мәліметтерді  кейін масс-медиа 
45 мың деп к(рсете бастағанға ұқсайды.  
Осылайша, СІМ  мәліметтері мен бейресми 
деректердің арасында  қайшылық пайда 
болды.  Біз  Қазақстанның Ауғанстандағы 
елшілігіне жүгінген  азаматтардың уәжде-
ріне сүйене отырып жасалған мәліметтер 
шындыққа жақын-ау деп болжаймыз. СІМ 
таратқан 15 отбасы немесе 200-дей адам 
дейтін ақпаратта к(рсетілген мәліметтен 
тым к(п бола қоймайтын тәрізді. :рі кетсе, 
1 000-дай қазақ болуы мүмкін. Дегенмен  
қо ғам белсендісі Ауыт Мұқибек Ауғанстан-
дағы қазақтардың санын анықтау емес, 
олар ды  аталған елден шығарып алу маңыз-
ды деп санайды. Ал Сыртқы істер  министр-
лігінің ресми (кілі Айбек Смадияров 
ақпарат таратуда абай болу қажет екенін, 
дипломаттар ол жақтағы этникалық қазақ-
тардың санын анықтауға барын салып 

жатқанын айтты. «Кейбір  БАҚ  Ауғанстанда 
бірнеше мың этникалық қазақ тұратыны 
туралы тексе ріл меген ақпарат таратты. Бұл 
шындыққа сәйкес келмейді. Осыған 
байланысты ақпарат ты мұқият тексеріп, 
қажетсіз дүр лік тірмеуді сұраймыз. Біз 
тиісті жұмыс жүр гізіп жатыр мыз және 
Ауған стандағы қазақтар мен тұрақты 
байланыстамыз. Соңғы күндері Қазақстан 
елшілігіне келіп (зін «қазақпыз» деп 
таныстыратын түрлі топ к(бейіп кетті. 
Бірақ іс жүзінде олардың ешқандай дәлелі 
жоқ. Кейбірі қазақ тілін білмейді. Сондай-
ақ ата-бабаларының Ауғанстан ауданына 
қоныс аудару тарихы мен ру, тайпалық 
байланыстары туралы айта алмайды. Біз 
этникалық қазақтардың тарихи Отанына 
оралу туралы (тінішіне мұқият тексеру 
жүргіземіз», – дейді ресми (кіл. 

ҚАНДАСТАРДЫ К�ШІРІП АЛУ 
НЕ ҮШІН МАҢЫЗДЫ?

Негізі, Ауғанстандағы қазақтарды 
атажұртқа к(шіріп алудың бірқатар саяси 
астары бар. Бірінші кезекте мұндай шара 
қандастардың бас амандығы үшін керек 
болса, екіншіден, еліміздегі мемлекет 
құраушы ұлттың мүддесіне қызмет етеді. 
Мейлі 200, тіпті 1 000 адам болса да, қазақ 
болғаны үшін мемлекеттің қолдау білдір-
генін қоғам  қалап тұрады.  Мәселен, 2016 
жылы Моңғолияның Баян-Fлгей айма-
ғын да сел жүріп, қандастарымыз қиналған 
кезде Елбасы Нұрсұлтан Назарбаев 
Моңғолияға 200 мың доллар гуманитарлық 
к(мек  к(рсетуді тапсырған болатын. 
Содан соң сол кездегі Премьер-Министр 
Кәрім Мәсімов  Баян-Fлгейге барған. 
Одан б(лек, әлеуметтік желілерде белсенді 
азаматтар қайырымдылық үшін  қаржы 

жинаған.  Оңтүстік Қазақстан облысы 
әкімдігінің ұйымдастыруымен арнайы 
к(мек те жеткізілген. Сол кезде  халықтың  
шетелдегі қандастарға қол ұшын созуға 
ықыласты екені байқалған.  Біздіңше 
мұндай  шаралар биліктің ұлтты ұйыстыра 
түсуіне қызмет етеді.  Бәлкім содан да 
шығар, Президент Қ.Тоқаевтың Сыртқы 
істер министрлігіне  Ауғанстандағы 
қазақтарды к(шіріп алу мәселесін қарас-
тыру ды тапсыруын қоғам жақсы қабыл-
даған сыңайлы. Бұл (з кезегінде  этникалық 
к(ші-қонға да  әсерін тигізуі мүмкін. 
Шетелдегі қазақ диаспораларының Қазақ-
стан билігіне сенімі артып, атажұртқа 
оралу үрдісіне ықпал етуі ғажап емес. 
:рине, бұл біздің болжамымыз ғана, 
әйтпесе «үйдегі ойды базардағы сауда 
бұзатын» кездер жиі болып тұрады.

Айтпақшы, Ауғанстандағы қазақтарды 
к(шіріп алуда сақтық қажет. Бірінші 
кезекте «Талибан»  билігімен  байланыс 
орнату, елдің түкпір-түкпіріндегі қандас-
тарды алып шығуды ұйымдастыру үшін 
келісім алу тәрізді  мәселе  бар. Бұл елімізде 
террористік ұйым деп танылған «Талибан-
ды» мойындағанмен бірдей болып к(рінуі 
мүмкін. Мұндай жағдайда ел ішіндегі ради-
калды  идеяға жақтас топтардың «мәртебесі 
(седі». Сондықтан «Талибанмен» тәуір 
қатынасы бар  үшінші жаққа (тініш айтуға 
мәжбүр боламыз. Қатар, Пәкістан немесе 
АҚШ қатарлы елдердің дипломатиялық 
арналарын пайдалану  қажет болады. 
Fйткені қазақ дипломаттарының «Тали-
бан» (кілдерімен тікелей байланысқа түсуі 
ел беделіне нұсқан келтіретін қадам. Ал 
әзірге Ауғанстанды билікке келген «Тали-
банды» ресми түрде лигитимді күш ретінде 
ешкім мойындаған жоқ.  Екіншіден, ата-
жұртқа келгісі келетін азаматтар қазақ 
бол ған ның (зінде олар ресми түрде Ауған-
стан азаматтары. Сондықтан Ауғанстан 
қазақтарын елге алып келу  үшін босқын 
ре тін де қарау амалы ғана қалады. Оларды  
босқын ретінде қабылдайтын болсақ, 
АҚШ бастаған ірі елдер (зге босқындарды 
да  кіргізу талабын қоюы ғажап емес. 
Демек, дипломаттар «екі шоқып, бір қарау-
ға» мәжбүр.  Бәлкім, дипломаттар барын 
сала жүріп бір амалын табар, кім білсін?! 
Тіпті, оған ел басшысының кәнігі дипломат 
екені де әсер ететін шығар. Қалай болғанда 
да Ауғанстан қазақтарының тағдырына 
Қазақстан бейжай қарамай тынын байқат-
ты. Немқұрайды болса қай тер едік?!

САРАПШЫЛАР ПІКІРІ

Ислам ЖЕМЕНЕЙ,  
филология ғылымдарының докторы, шығыс-
танушы:

АУҒАНСТАНДАҒЫ 
БАУЫРЛАРЫМЫЗДЫҢ  СОҢҒЫ 

АДАМЫНА ДЕЙІН КЕЛГЕНІН 
ТІЛЕЙМІН

– Соңғы хабарда Президент Қасым-
Жомарт Тоқаевтың Ауғанстанның қазіргі 

саяси дағдарысына байланысты сонда 
қалған қазақ қандастарымызды елге алып 
келу ж(ніндегі бұйрықты тапсырмасын 
ерекше қуанышпен қабыл алдым. 1979 
жылдан бері қазақ диаспорасын зерттеуші 
ретінде Президентіміздің бұл іс-әрекетін 
қазақ елінің 30 жылдық Тәуелсіздік мейра-
мы тұсында қазақ үшін жасаған үлкен 
моральдық сыйы деп білемін. Осы орайда 
тілегім Ауғанстандағы қандас тарымыздың 
соңғы адамына дейін елге алып келуді 
қадағалап, орындалуын тілеймін. Fйткені 
әр қазақ азаматы қай елде болмасын 
халқымыз үшін баға жетпес құндылық. 
Осыған орай Президентімізге, осы игілікті 
іске атсалысқан барлық шенеуніктер мен 
азаматтарға алғыс айту борышым. 
Ауғанстаннан елге оралатын ағайын-
қандастарымыздың қадамы құт болсын! 

Жанат МОМЫНҚҰЛОВ, 
шығыстанушы:

ОЛАРДЫ К�ШІРІП &КЕЛУ ҚАТАҢ 
БАҚЫЛАУДА БОЛУЫ КЕРЕК

– Алдымен, Қазақстан тәуелсіздік 
алғалы бері ауғанстандық қазақтарды 
тарихи Отанына қайтуға шақырған. СІМ 
мәліметі бойынша, ол жақта 200 шақты 
қазақ бар, одан к(п болуы да мүмкін. Олар 
(ткен ғасырдың басында коммунистік 
режимнен қашқандардың ұрпағы. Негізі, 
саны аз болғандықтан, тілі (збектеніп 
немесе парсыланып кеткендер бар. 
Ауғанстанда билікке келген «тәліптердің» 
озбырлығынан қорқып, әртүрлі ресми, 
бейресми арналар арқылы Қазақстан 
билігінен Ауған жерінен шығуға к(мек 
сұрап жатыр. Сол қандастардың (тінішіне 
Мемлекет басшысы Қ.Тоқаев мән беріп, 
олардың аман-есен елге қайтуын қамта-
масыз ету бойынша тапсырма берді. :ри-
не, олар белгілі заңдық, қауіпсіздік елегінен 
(ткен соң ғана елімізге енуіне рұқсат 
берілуі тиіс. Онымен елшілік жанындағы 
арнайы комиссия айналысады. Меніңше, 
егер Қазақстанға келемін деген қазақтар 
болса, (зінің қазақ екенін немесе елімізге 
қатысы барын дәлелдеуі шарт. Халықара-
лық құқық бойынша (з қауіпсіздігі үшін 
алаңдайтын әрбір азамат (з елінде қауіп, 
болмаса қысым к(рсе басқа кез келген 
елден пана сұрауға құқылы. Ал бұл жерде 
әңгіме қазақтар туралы болғандықтан және 
Қазақстан ауған еліне к(птеген к(мек 
к(рсетіп келгендіктен, бейбіт саясат 
ұстанғандықтан заң мен қауіпсіздік тала-
бын сақтай отырып, этникалық қазақтарды 
қабылдағаны дұрыс символикалық қадам 
деп ойлаймын. Fз қандастарына қолдау 
к(рсету ел ішінде және сыртта да баға-
ланып, мемлекетімізге деген сенімді және 
ел беделін арттырады. Олармен бірге 
елімізге  кіріп кетуі мүмкін жат элементтерді 
болдырмау үшін қатаң талаппен тексеріп,  
келген соң арнайы ортаға орналастырып, 
жіті бақылау керек шығар. 
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Ауғанстан қазақтары 
елге орала ма?

Қазақстандық танымал, беделді ғалым, 
биология ғылымдарының докторы, про-
фес сор, Ресейдің Клет ка лық биология 
бойынша халықара лық қоғамының мүшесі 
болып сай лан ған, ғылымдағы к(рнекті 
жетіс тік тері үшін екі рет Білім және ғылым 
министрлігінің мемлекеттік стипен дия-
сына ие болған, к(п жылдар бойы әл-
Фара би атындағы Қазақ ұлттық универси-
теті  Биология факуль тетінің деканы болып 
ерен еңбек еткен Тамара Шалах метова бұл 
жұ мыс мемлекеттік сыйлықты алуға  әбден 
лайық екенін айтады. 

Тамара Минажқызының айтуын ша, 
бедеулік бүкіл әлемде (зекті мәселеге 
айналып отыр.  «Бедеулік –әлемдік мәсе-
ле, – дейді ол. – Fйт кені ол әлемнің 
барлық елдерінде кездеседі. Мәселен, 
АҚШ-тың бір (зінде жыл сайын 5-6 
миллион жұп бедеуліктен емделеді. Ал 
Қазақстанда статистика мәліметтері 
бойынша, еліміз дегі бедеуліктің деңгейі 
қазір 15%-дай отбасында байқалуда».

Шынын айтқанда, қазір біздің қо ғамда 
ұрпақсыз неке – маңызды және күр делі 
медициналық, әлеу меттік және демо-
графиялық мәселе лердің біріне айна лып 
отыр. Маман дар, ерлер мен әйелдердің 
бедеулік патогенезінің физиологиясын, 
ерлі-зайыптылардың жағдайын кешенді 
физиологиялық зерттеуден (ткізбей, 
бедеу лікті жеңудің оң нәтижесіне әсер ете-
тін критерийлер мен фактор ларды талда-
май, бұл  жағдайды диаг ностика жасау мен 
тиімді емдеудің к(мекші репро дук тивтік 
әдіс терін қалыптастырмай, еңгіз бей және 
жетілдірмей, сондай-ақ адам репро дук -
циясының физиологиялық про цес терін 
терең түсінбей зерттеу мүм кін емес екенін 
айтады. Сондықтан репродук тология 
саласындағы попу ляция лық зерттеулер, 
әсіресе фак тор лық талдаумен байланысты 
зерт теулер бедеуліктің этио логия сы мен 
патогенезінің қандай да бір аспек тілерін 
түсінуде аса құнды болып табылады. Про-

фессор  Шалахметова ның пікірінше, ерек-
ше атап (тетін мәселе – бұл бедеулік диаг-
нозы қойылған әйелдер арасында жүргізіл-
ген медициналық-әлеуметтік зерт теулер 
нәтижесінде олардың әлеумет тік тұрғыдан 
шектетіліп, психикалық жатырқаудың 
құрсауында болған дықтан, олардың кәсіби 
қызығу шылығы және белсенділігі т(мен-
деп, әлеуметте (здерін ыңғайсыз сезініп, 
айналасымен тіл табыса алмаған дықтан, 
ажырасу санының ұлғаюы анықталған. 
Сондықтан бедеулік жеке бастың ғана 
мәселесі емес, бүкіл қоғамға кері әсерін 
тигі зетін, халық тың әлеуметтік және 
кәсіби белсен ділігіне нұқсан келтіре тін 
мәселе.

Профессор Тамара Шалахметова ның 
айтуынша, экстракорпоральды ұрықтан-
дырудың (ЭКҰ) саласында биологтердің, 
оның ішінде эмбрио лог, физиолог, генетик, 
криобиолог тар, молекулярлық биологтер-
дің р(лі ерекше маңызды. Fйткені жалпы 
медицинаның бедеулікті емдеу әдіс тері 
тығы рыққа тірелген кезде, био логия 
саласынан шыққан маман дар эмбриология 
лабораториясын жасап, бедеулікті жеңудің 
жаңа ғылы ми т(тенше жолын тапқан. 
Яғни, эмбри о логия лабораториясы ЭКҰ 
жасап, жаңа (мірді дүниеге әкелетін негізгі 
лаборатория болып табылады. «Осы 
орайда ғалымдар тобының ішінен белгілі 
ғалым, әл-Фараби Қазақ ұлттық универ-
ситетінің үздік түлегі, Қазақстанда ЭКҰ 
негізін қалаушы, ҚР ҰҒА  құрметті ака-
демигі, профес сор, биология ғылымдары-
ның док торы, «Экомед» адам репродук-
циясы кли ника лар тобының ғылыми 
жетек шісі Салтанат Байқошқарова туралы 
ерекше атап (ткім келеді. Еліміздегі 1995 
жылы алғашқы ЭКҰ лабора ториясының 
негізін салып, алғашқы клиникалық 
эмбриолог ретінде еңбек етіп, ЭКҰ 

әдісімен  1996 жылы 31 шілдеде алғашқы 
қазақстандық сәби дің дүниеге келуіне 
тікелей себепші болған. Репродуктология 
саласында бедеулікті жеңу үшін ұрпақсыз 
ер мен әйелдің физиология лық ерекшелік-
теріне ғылыми тұрғы дан талдау жасап, ана 
мен болашақ баланың денсаулығына кері 
әсерді азайту мақсатында табиғи циклда 
ЭКҰ жасау және аналық безді ынта-
ландыру дың  физиологиялық әдіс терін 
ойлап, енгізген», – дейді ғалым.

Оның еңбегі мемлекеттік «Құр мет» 
орденімен марапатталған. ЭКҰ саласын-
дағы бірінші маман және Қазақстандағы 
бірінші ЭКҰ зерт ханасы ның ұйымдас-
тырушысы ретін де денсаулық сақтау б(-
ліміндегі КИНЭС қазақстандық рекордтар 
кітабына енгізілген, Денсаулық сақ тау 
министрлігінің Құрмет грамотасы мен 
«Ден саулық сақтау ісіне қосқан үлесі 
үшін», «Денсаулық сақтау ісінің үздігі» 
т(с белгілерімен марапат талған. 2017 жылы 
халық таңдауы нәти жесінде Қазақстан 
Президенті нің бастамасы – «Қазақстанның 
100 есімі» ұлттық байқауы тізіміне ен-
гізілді.  

:л-Фараби университетінің түлегі 
осындай жаңа ғылыми технологияны мол 

1990  жылдары Қазақстанның енді ғана 
тәуелсіздік алған кезінде елімізде батыр-
лық пен бастап, кеңінен (рбітіп, талантты 
жас биологтердің ғылыми ұстазы болып, 
бедеулікпен күресте (зінің ерен үлесін 
қосқанын біз мақ таныш етеміз. Атап айт-
сақ, осы ЭКҰ орталықтарының маман-
дары ның 50 пайызға жуығы біздің универ-
ситеттің үздік түлектері. Сонымен қоса 
еліміз дегі ЭКҰ клиникаларының басым 
к(пшілігінде, профессор Салтанат Бай қош-
қарова басқарып отырған «Экомед» 
клиникаларынан білім алып шыққан 
репродуктологтер және басқа мамандар да 
еңбек етеді. «Экомед» клиникалары біздің 

универ ситеттің және еліміздегі негізгі 
Меди циналық университеттердің клиника-
лық-тәжірибелік базасы болып табылады.

Қазіргі заманғы қосалқы репро дук -
тивтік технологиялар (ҚРТ) әйел дер мен 
ерлер бедеулігінің барлық түр лерін жеңуге 
болатынын айқын дап, бұрын баласыз-
дыққа душар болған ерлі-зайыптыларға 
балалы болу мүмкіндігін сыйлап отыр. Осы 
ретте қазақстандық ғалымдардың үлкен 
жетістігі ретінде жыл сайын жаңартылып, 
ең заманауи бірегей жабдықтармен 
жарақтандырылатын жоғары технология-
лық инновация лық эмбриологиялық 
зертханаларды құруын айтар едік. Еліміздің 
жетекші клиникаларында жүргізілген 
зерттеу лер эмбриологияның заманауи 
дамуы  мен және репродуктологтердің 
жоғары біліктілігінің арқасында жатырға 
бір немесе екі эмбрионның селективті 
салынуы жүктілік жиілігін арттырып, бұл 
кезде к(пұрықтық жүктілік қаупі сейіліп, 
сәйкесінше перинаталды асқынулардың 
қаупі де азайғанын к(рсетті.

Профессор Шалахметованың айтуын-
ша, азооспермияға ұшыраған науқастарды 
емдеуде прогрессивті технологиялардың 
бірі сперматозоидтарды жұмыртқаға 
интрацитоплазмалық инъекция әдісін 
тәжірибеге енгізу арқылы, аталық бездер-
ден және оның қосалқыларынан био-
псиядан кейін алынған сперма тозоидтарды 
қолданып, сәтті ұрықтандыру жүргізуге 
болады. Алдымен сперма тозоидтарды 
биопсия жасаудың ашық әдістері, кейінгі 

жылдары  сперма тозоидтарды алу үшін 
заманауи пункция әдістері қолданылды.

Сонымен қатар авторлар ерлердің 
бедеулігін емдеудегі техникалық жағынан 
күрделі және тиімді операциялардың бірі 
болып табылатын микрохирургиялық 
вазоэпидидимостомияны енгізу және 
кеңінен қолдану бойынша нәтижелерін 
жария етті.

Автор зерттеулерінің тағы бір бағыты 
– сперматозоидтардың, ооциттердің, 
эмбриондардың және репродуктивтік ұлпа 
биоматериалдарының криобанкін құру. 
Мұздатылған гаметаларды сақтау сұйық 
азотқа орналастырылған арнайы таңба-

ланған ыдыстарда жүзеге асырылады. Ата-
лық бездерден немесе оның қосалқы лары-
нан алынған биологиялық материалды 
криоконсервация жасау, оларды кейіннен 
ЭКҰ бағдарламаларында ооцит цитоплаз-
масына интрацитоплазмалық жолмен 
ен гізуге қолдану мақсатында жүзеге 
асырыла  ды. Бұл аталған ғылыми әдістер 
табиғи жағдайда әке болу мүмкіндігі 
мүлдем жоқ ерлерге ұрпақты болуға кеңі-
нен мүмкіндік берді.

Онкологиядағы жетістіктермен қа тар 
криобиология технология ларының арқа-
сын да қаншама адамға аурудан аман-есен 
жазылып, ұрпақты болу мүмкіндігі беріл-
ген, бұлардың бәрі зор ғылыми жетістік.

Қоғамдық денсаулық сақтау сала сын-
дағы зерттеулер де ерекше назар аударуға 
тұрарлық екенін атап (ткен ж(н. ҚРТ 
бағдарламаларында бедеу лігі бар пациент-
тердің қажеттілігін бағалау әдістемесі 
әзірленді. Бұл жұмыстар ЭКҰ бағдарлама-
ларын тегін медициналық к(мектің 
кепілдік берілген к(лемі шеңберінде 2010 
жылдан бастап соңғы 10 жылдың ішінде 9 
050 квота беруге әкелген, осы бағдарлама-
ның арқасында бедеу лігі бар отбасыларда 
3 000-нан астам бала дүниеге келді. Маман-
дар дың нә ти желі жұмыстары осы бағдар-
лама ны қаржыландыруды ұлғайтуға ықпал 
етті, бұл игі істі ел Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаев қолдап және ол «Аңсаған 
сәби»  ұлттық жобасы түрінде к(рініс тап-
ты,  оған сәйкес квоталар саны 7 есе (сіп, 
2021 жылы 7 000-ға жетті. Бұл с(зсіз, біздің 
азаматтарымызды тамаша қолдау және 
ЭКҰ-ның  25 жылдық тарихын да Қазақ-
станда 25 000-нан астам баланың дүниеге 
келуіне себепші бол ған еліміздің жетекші 
репродук толог, эмбриолог және генетик 
ма ман дары мен клиникаларына деген 
сенім фактісі. Авторлар пробирка дан 
шыққан  балалардың  денсау лығына қа-
тысты мифтерді жоққа шығарды. ЭКҰ 
кейін гі балалардың невро логиялық және 
соматикалық денсаулығы туралы мәлімет-
тер үлкен қызы ғу шылық тудырады. Қазақ-
стан дық медицина саласы ғалымдары мен 
мамандары жұмысының нәтижесі ретінде  
әлеуметтік сақтандыру қоры шеңберінде 
жүргізілетін ҚРТ бағдар ламасының 
барынша қолжетімді болып отырғанын 
айтар едік. Оның жарқын к(рінісін, 
маңызды ғылыми-зерттеулердің арқасында 
ерлер мен әйелдердің бедеулігін емдеудің 
тиімділігі 2000 жылдардың басында 15%-
дан соңғы жылдары 45%-ға дейін (скенінен 
к(реміз. Демек, меди цина мамандарының 
бұл жұмы сы (зектілігі, ғылыми жаңалығы, 
әдіс намалық тәсілдері, жоғары прак тика-
лық маңызы бойынша  заманауи талапқа 
толық сәйкес келіп, жемісті нәтижесін 
беріп отыр.

Сая ЗАГИПОВА

Репродуктолог ғалымдар мемлекеттік 
сыйлықпен марапатталуға лайық

Жа�ында елімізде �ылым мен 
тех ника саласында�ы мемлекеттік 
сый лы��а �атысу�а бай�ау жария-
лан�ан еді. Осы�ан байланысты бір 
топ ма� дайалды �аза�станды� ме-
ди  цина да�ы репродуктолог �алым-
дары «Экс тракорпоральды !ры�тан-
дыру – *аза� станда�ы бедеулікті 
емдеудегі жа�а дәуір» атты жобасын 
әл-Фараби атында�ы �ылым мен 
тех ника саласында�ы мемлекеттік 
сый  лы�ты беру ж"ніндегі комиссия�а 
!сынды. Б!л сыйлы� �ылым мен тех-
ника �айраткерлеріні� �о�ам мен 
мем лекет алдында�ы е�бегіні� жо-
�ары ба�алануы болып табылады 
және екі жылда бір рет беріледі.
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Айым БЕКТҰР

Атауы, қысқаша сипаттамасы, сонымен қатар 
металл сынықтарын сатудың жоспарланатын к�лемі: 
�зге сынықтар және қара металл қалдықтары 
(б�шкелер, швеллерлер, құбырлар, бұрыштар және 
т.б.), к�лемі – 58,0 тонна. 

Аукционды �ткізу орны: 130000, Қазақстан 
Республикасы Маңғыстау облысы Ақтау қ., 14 
шағынаудан №67 үй. 

Аукционды �ткізу тәсілі: Ағылшын. 
Аукционның �тетін күні мен басталу уақыты 

(Ақтау қ. жергілікті уақыты бойынша): 21.09.2021ж. 
сағат 10.00. 

Металл сынықтарының бастапқы бағасы: 80 929 
теңге. 

"р лот бойынша тауардың бастапқы бағасы ту ра лы 
мәліметтер, аукционда бағаның �згеру ба ғы ты: 1 тонна 
үшін 80 929 теңге, бағаның �згеру бағыты – 5%. 

Аукционға қатысу �тінімдерін ұсынудың бастапқы 
мерзімі: 20.08.2021ж. сағат 10.00-ден бастап 
20.09.2021ж. сағат 10.00 дейін келесі мекенжай 
бойынша: ҚР Маңғыстау облысы Ақтау қ., 14 
шағынаудан №67 үй №5 кабинет. 'тінімді ашу күні 
мен уақыты басталғаннан кейін �тінім берілген 
жағдайда және біреуден артық �тінім берілген кезде 
қатысушыға �тінімді қабылдаудан бас тарту 
жүргізіледі. Қатысушылар �тінімдерді қабылдау 
аяқталатын күн мен уақыт басталғанға дейін 
берілген �тінімдерді кері қайтарып алуға және 
оларға �згерістер енгізуге құқылы. 

Металл сынықтарын сату мерзімдері, орны мен 
шарттары: «Боранколь» кен орны Маңғыстау 
облысы Бейнеу ауданы Боранқұл селосына жақын 
орналасқан (объектілер: Боранколь МГ'Ц, 
ГжГКДЦ, МДТЦ, КЦ және ТШБ). Фотомате риал-
дармен (металл сынықтарының) келесі веб-сайтта 
танысуға болады www.kazmunayteniz.kz.  

Аукцион қорытындылары бойынша жеңімпаз 
атанған және сатып алу-сату шартын жасасқан 
әлеуетті сатып алушы металл сынығын тиеуге, 
түсіруге байланысты барлық шығынын к�тереді, 
сондай-ақ металл сынығының к�лемін айқындау 
(�лшеу) үшін тасымалданатын �лшеу аспабын 
(таразы) иеленуі тиіс. 

Сатылатын металл сынықтарымен танысу күні, 
уақыты және тәртібі:  20.08.2021ж. бастап 
20.09.2021ж. дейінгі кезең аралығында, Сатушының 
атына жазбаша жолдаманы жолдау арқылы, сағат 
08.30 бастап 18.00 дейінгі жұмыс уақытында, түскі 
үзіліс сағат 12.30-дан бастап 14.00 дейін. 

Т�лем шарттары: 100% алдын ала т�лем. 
Қатысушылардың кепілдік жарнаны енгізу 

м�лшері, мерзімдері және тәртібі: Металл сынықта-
рының жалпы құнының 3% – 140 816,46 теңге, 

�тінімдерді қабылдаудың аяқталу мерзімінен 
кешіктірмей, ақша сомасын «ҚазМұнайТеңіз» 
ТМК ЖШС Ақтау қаласындағы филиалының есеп-
шотына енгізу жолымен (БСН 100 841 001 617, 
«Қазақстан Халық жинақ банкі» АҚ, Банктің БСК 
HSBKKZKX, ЖСК KZ386010231000132147) немесе 
банктік кепілдеме түрінде (www.kazmunayteniz.kz 
веб-сайтында орналасқан нысан бойынша) қағаз 
жүзінде, ал түпнұсқасы �тінімдерді ұсыну мерзімі 
аяқталғанға дейін Филиалға ұсынылады. 

Сатушы аукционға қатысуға �тінімдерді 
қабылдаудың соңғы күні басталғаннан кейін сауда-
саттыққа қатысудан бас тартқан жағдайда сауда-
саттыққа қатысушыға, сондай-ақ жеңімпазға сатып 
алу-сату шартына қол қоюдан бас тартқан жағдайда 
кепілдік жарна қайтарылмайды. 

Сатып алу-сату шартының жобасы: www.kazmu-
nayteniz.kz веб-сайтында орналастырылған. 

Жеңімпаз деп танылған аукционға қатысушымен 
сатып алу-сату шартын жасасу мерзімі: аукцион 
қорытындыларының хаттамасы күнінен бастап 20 
күнтізбелік күн. Жеңімпаз сатып алу-сату шартын 
қабылдаған күннен бастап 10 күнтізбелік күннен 
кешіктірмей сатушыға �з тарапынан қол қойылған 
сатып алу-сату шартын ұсынады. 

"леуетті сатып алушының атауы к�рсетіле 
отырып, желімделген конвертте ұсынылуға жататын 
аукционға қатысуға �тінімінің мазмұнына қойылатын 
талаптар (�тінімнің нысаны www.kazmunayteniz.kz 
веб-сайтында орналастырылған): 

1) заңды тұлғаны мемлекеттік тіркеу (қайта 
тіркеу) туралы куәліктің немесе анықтаманың 
к�шірмесі немесе Қазақстан Республикасының 
Nділет министрлігі белгілеген нысан бойынша 
тіркеуші орган берген заңды тұлғаны мемлекеттік 
тіркеу туралы анықтама не ресми интернет к�зіне 
сілтемесі бар әлеуетті сатып алушы �тінішінің 
к�шірмесі (www.eGov.kz электронды тіркеу жүйесін 
пайдаланатын куәлікті немесе анықтаманы немесе 
Қазақстан Республикасының заңнамасына сәйкес 
мемлекеттік органмен берілген әлеуетті сатып 
алушының мемлекеттік тіркелгенін растайтын �зге 
де құжаттың к�шірмесі; 

2) аукционға қатысуға кепілдік жарнаның 
енгізілгенін растайтын құжаттың түпнұсқасы; 

3) заңды тұлғалардың түсті және қара металл 
сынықтары мен қалдықтарын жинау (дайындау), 
сақтау, �ңдеу және �ткізу ж�ніндегі қызметтің 
басталғаны немесе тоқтатылғаны туралы хабар-
ламаның к�шірмесі. 

Сатушының байланыс телефондары: жұмыс 
телефоны: + 7 7292 200-878, ұялы телефоны: 
+7 775 888 1286. 

Наименование, краткая характеристика, а также 
объем планируемого к реализации металлолома: 
Прочий лом и отходы черных металлов (бочки, 
швеллеры, трубы, уголки и т.д.), объем – 58,0 тонн.

Место проведения аукциона: 130000, Республика 
Казахстан Мангистауская область г.Актау 14 
микрорайон дом №67.

Способ проведения аукциона: Английский.
Дата и время начала аукциона (местное время 

г.Актау): 21.09.2021г. в 10.00 часов.
Начальная стоимость металлолома: 80 929 тенге.
Сведения о начальной цене товара по каждому 

лоту, шаг изменения цены на аукционе: 80 929 тенге 
за 1 тонну, шаг изменения цены – 5%.

Срок начала предоставления заявок на участие в 
аукционе: с 20.08.2021г. в 10.00 часов до 20.09.2021г. 
в 10.00 часов по адресу: РК Мангистауская область 
г.Актау 14 микрорайон дом №67 кабинет №5. Отказ 
в приеме заявки участнику производится в случаях 
подачи заявки после наступления даты и времени 
вскрытия и при подаче более одной заявки. 
Участники вправе до наступления даты и времени 
окончания приема заявок отозвать и вносить 
изменения в поданные заявки.

Сроки, место и условия реализации металлолома: 
Месторождение «Боранколь», расположен вблизи 
села Боранкул Бейнеуского района Мангистауской 
области (объекты: ЦДНГ Боранколь, ЦПГиК, 
ЦППН, КЦ и ТСБ).  С фотоматериалами 
(металлолома) можно ознакомится на веб-сайте 
www.kazmunayteniz.kz.

Потенциальный покупатель, признанный по 
итогам аукциона и заключивший Договор купли-
продажи несет все расходы, связанные с погрузкой, 
выгрузкой металлолома, а также должен иметь 
переносной измерительный прибор (весы) для 
определения (замера) объема металлолома.

Дата, время и порядок ознакомления с реали-
зуемым металлоломом: В период с 20.08.2021г. по 
20.09.2021г. в рабочее время с 08.30 часов до 18.00 
часов, с перерывом на обед с 12.30 часов до 14.00 
часов, путем направления письменного обращения 
в адрес Продавца.

Условия оплаты: 100% предварительная оплата.
Размер, сроки и порядок внесения участниками 

гарантийного взноса: 3% от общей стоимости 
металлолома –140 816,46 тенге, в срок не позднее 
срока окончания приема заявок, путем внесения 
денежной суммы на расчетный счет Филиала ТОО 
МНК «КазМунайТениз» в г.Актау (БИН 100 841 001 
617, АО «Народный сберегательный банк 

Казахстана», БИК банка HSBKKZKX, ИИК 
KZ386010231000132147) либо в виде банковской 
гарантии (по форме, размещенной на веб-сайте 
www.kazmunayteniz.kz) на бумажном носителе, 
оригинал которого представляется Филиалу до 
окончания срока представления заявок.

Гарантийный взнос не возвращается Продавцом 
участнику торгов – в случае отказа от участия в 
торгах после наступления окончательной даты 
приема заявок на участие в аукционе, а также 
победителю – в случае его отказа от подписания 
договора купли-продажи.

Проект договора купли-продажи: Размещен на 
веб-сайте www.kazmunayteniz.kz.

Срок заключения договора купли-продажи с 
участником аукциона, признанным победителем: 20-
ти календарных дней с даты протокола итогов 
аукциона. Победитель в срок не позднее 10-ти 
календарных дней со дня получения договора куп-
ли-продажи предоставляет Продавцу подписанный 
со своей стороны договор купли-продажи.

Требования к содержанию заявки (форма Заявки 
размещена на веб-сайте www.kazmunayteniz.kz) на 
участие в аукционе, которая подлежит представлению 
в запечатанном конверте с указанием наименования 
потенциального покупателя:

1) Копию свидетельства или справки о 
государственной регистрации (перерегистрации) 
юридического лица или справку о государственной 
регистрации юридического лица, выданную 
регистрирующим органом по форме, установленной 
Министерством Юстиции Республики Казахстан 
либо копию заявления потенциального покупателя, 
содержащую ссылку на официальный интернет 
источник (www.eGov.kz) государственного органа, 
выдавшего свидетельство или справку, исполь-
зующего электронную систему регистрации, или 
копию иного документа, подтверждающего госу-
дарственную регистрацию потенциального поку-
пателя, выданного в соответствии с законода-
тельством Республики Казахстан;

2) Оригинал документа, подтверждающего 
внесение гарантийного взноса на участие в 
аукционе;

3) Копию Уведомления о начале или прекра-
щении деятельности по сбору (заготовке), хране-
нию, переработке и реализации юридичес кими 
лицами лома и отходов цветных и черных металлов.

Контактные телефоны Продавца: Рабочий 
т е л е ф о н :  + 7  7 2 9 2  2 0 0 - 8 7 8 ,  м о б и л ь н ы й : 
+7 775 888 1286.

Хабарландыру
«ҚазМұнайТеңіз» ТМК ЖШС Ақтау қаласындағы филиалымен металл 

сынықтарын сату бойынша аукцион �ткізу туралы

Объявление
о проведении аукциона Филиалом ТОО МНК «КазМунайТениз» в городе Актау по 

реализации лома металлолома

Осыған байланысты дерек 
Қылмыстық кодекстің 110-ба-
бын дағы 2-б�лігі  бойынша 
(«К� рі неу кәмелетке толмаған 
адамды қинау») сотқа дейінгі 
бірыңғай тергеулер реестрінде 
тіркелген. Сот қа дейінгі тергеу 
барысында 9 жастағы баланы 
асырап алғаны анықталған. 
Одан басқа 7 және 14 жастағы 
бауырла рын да 2020 жылы асы-
рап алған екен. 

Тергеу барысында 9 жастағы 
жас�спірімді асырап алған ата-
анасының 17 жастағы баласы 
қинағанын айтқан. Ол уақытша 
ұстау изоляторына қамалған. 
«Сонымен қатар қамқоршыларға 
қатысты материалдар кәмелетке 
толмағандардың құқықтарын 
қорғау ж�ніндегі комиссияға бе-
рілді. 2021 жылғы 17 тамызда 
ко  миссияның отырысы �тті. 
Оның шешімі бойынша ерлі-за-
йыпты қамқорлық құқығынан 
айы рылды және үш бала кә ме-
летке толмағандарды бейімдеу 
орталығына берілді. Қазір аталған 
факті бойынша сотқа дейінгі 
тергеу жүргізіліп, тиісті сарап та-
малар тағайындалды» делінген 
ПД хабарламасында. Тергеу ба-
рысын Алматы облыстық ПД 
басшылығы бақылауға алғаны 
айтылады.

БАЛА НЕГЕ 
КЕРІ ҚАЙТАДЫ?

Қош делік. Бала асыранды 
бол ғаны үшін жазықты ма? «Қи-
нап, қорлық к�рсету үшін ғана 
асырап алғаны ма?» деген ой 
келеді осындайда. Баланың кінәсі 
неде? Асырап алған баласын қи-
нау, не болмаса қайта бейімдеу 

орталығына қайтару бірінші рет 
болып отырған жоқ. Бұған дейін 
де қаншама бала осылайша кері 
қайтты екен?

Жыл сайын асырап алған ба-
лалардың шамамен 20 пайызы 
патронаттық ата-анамен келіс-
пеу шілігіне байланысты балалар 
үйіне кері қайтарылады. Баланың 
қиындыққа толы �ткен �мірі оған 
әсер етіп қана қоймай, жаңа отба-
сына бейімделуге кедергі келті-
ретіні бар. Оған қосымша қинап, 
күш к�рсету – тіптен психикасына 
теріс әсер етеді. Кейбір ата-ана 
асырап алған баласының қиын 
мінезіне шыдамай, кері қайтарып 
жатады. Бұл да кәмелетке толма-
ған баланың психологиясын одан 
әрі жарақаттайды. 

Мәселен, Қостанай облы сын-
да апалы-сіңлілі екі қыз 10 жылда 
жеті мекеме мен екі отбасын 
ауыс тырған. Шымкентте 17 жасар 
жас�спірімді қайтарған. Ал оны 
отбасы 1,5 жасар кезінде асырап 
алған екен. Ал Алматы облысында 
әйел алты жасар баланы асырап 
алады. Бала ақша ұрлайды, �тірік 
айтады, мектепке бармайды деген 
шағымдар түсті. Nйелге тұрақты 
түрде кеңес беріп отырған. Бірақ 
бәрібір бала ақырында балалар 
үйіне қайта келген. 

Психологтердің айтуынша, 
бала асырап алғысы келетін 
әрбір ата-ана мінсіз баланы кү-
теді. Бірақ ондай бала бол май ды. 
Кез келген бала ең алдымен ата-
анасы, отбасының бар бол ғанын 
қалайды. Ішінен «мен жал ғыз-
бын, к�мектесіңіздер, жалғыз 
болғым келмейді» деп дабыл 
қағады. «К�мектес, маған сенім 
арт. Са ған керек екенімді дә лел-
де. Мен саған ештеңе бере алмай-
мын. Сен к�ргің келетін адам 
бола алмай мын. Қалай бармын, 

солай мені жақсы к�р», – дейді. 
Асырап ала тын ата-аналар мек-
тебінде осын дай жан жарақа-
тымен күресуге болатын нақты 
әдістерді үйретеді. 

«Қазақстан балалары» статис-
тикалық жинағында балалар үйі-
не қайтарылғандар туралы дерек-
тер берілген. Атап айтқанда, 2015 
жылы – 246, 2016 жылы – 195, 
2017 жылы – 109, 2018 жылы – 
199, 2019 жылы 183 бала жаңа 
отбасына «судай сіңіп, тастай 
ба та» алмаған. Соған байланысты 
балалар үйіне қайтарылған. Қа-
зақ станның балалар құқығы ж�-
ніндегі омбудсмені Аружан Саин-
ның айтуынша, балалардың 
қайтарылуына асырап алушы-
лардың психологиялық дайын-
дығының жеткіліксіздігі себеп 
болады екен. «Кейбірі «асырап 
алғаныма рақмет айтуы керек» 
деп ойлап, бала тәртіпті болатын 
шығар деген ойда болады. Сат-
қын дықты не жақындарынан 
айырылу сияқты қайғыны басы-
нан �ткерген балаға ерекше күтім 
керек. Оларға түсіністік таныт-

паса болмайды. Сондықтан ере-
сектер баланың жай-күйіне үңі-
ліп, неге �зін олай ұстайтынын 
түсініп, отбасына бейімделу жо-
лындағы қиындықтарды еңсе-
ретін жол табуға тиіс», – дейді 
омбудсмен. Ал біз мұндай қам-
қор лық к�рсете аламыз ба?

АСЫРАП АЛҒАН БАЛАҒА 
ҚАНДАЙ ҚАМҚОРЛЫҚ 

ҚАЖЕТ?
2020 жылдың шілдесінде қа-

зақстандық отбасыларға жетім 
балаларды орналастыруға к�мек 
беретін Бала асырап алу ұлттық 
агенттігі мемлекеттік аккреди та-

ция алған болатын. Тіпті, ке зінде 
«мұндай ұйым қажет пе, жоқ па?» 
деген мәселе Парламентке дейін 
жеткен еді. Қызу талқыға түскен. 
Ақырында «керек» деген шешімге 
тоқтаған. Бұл агенттіктің басты 
мақсаты – балалар үйінің санын 
қысқарту. Nрі олар психологиялық 

соққы болмау үшін ата-аналарды 
да, баланы да дайындайды. 

«Кері қайтару процесін азайту 
үшін ересектер асырап алушы 
ата-аналар мектебінен сапалы 
�туі ке  рек. Себебі бұл жерде ба-
ланы қа  былдау, оның �ткен �мірі, 
қан дай қиындық к�ргені жайлы 
ақ па рат айтылады. 3-4 жылдан 
бері бала асырап алуға ниеттеніп, 
құл шынып келгендердің �зі он-
дай мә лімет терді бұрын-соңды 
білме генін ай тып жатады. Алды-
мен ата-аналар психологиялық 
диаг ностикадан �теді. С�йтіп, 
баланы асырап алудың негізгі 
мотиві анық талады. Яғни, баласы 
жоқ от басылар шаңырағы шай-
қалма сын деп жалғызбасты әйел-
дер жанына біреу керек болып, 
к� мек ші бол сын деп алғысы 
келеді», – дейді Бала асырап алу 
ұлттық агент ті гінің психологі Ай-
нұр Қарабаева.

Кез келген психолог баланың 
толыққанды отбасында �скенін 
қалайды. Мұның бәрі балалар 

үйінің нашарлығынан емес, бар-
лық дүние атомосфераға байла-
нысты. Қанша жерден әдемі бе-
зендірілген, қарны тоқ, к�йлегі 
к�к болса да, балалар үйі отба-
сының, ата-ананың орнын алмас-
тыра алмасы белгілі. Соңғы жыл-
дары балалар үйінің азайып келе 
жатқанын, келешекте мұндай 
үйлердің болмайтынын айтып 
қуансақ та, балалардың жаңа 
отбасынан қысым к�рмеуін де 
ескерген ж�н секілді. Қаршадай 
балаға кірпіш к�тертіп, ауыр жұ-
мысқа жегіп жатсақ, оның толық-
қанды отбасында �скенінен пай-
да бар ма? Балалар үйінен кетіп, 
«енді менің отбасым бар» деп, 
ба қытқа қол жеткізгенінде, қайта 
кері қайтару – баланың психо-
логиясына екі есе ауыр соққы. 

Қалай десек те, бала құқын 
қорғау бірінші орында тұруы тиіс. 
«Сәбидің бәрі бақытты болу үшін 
жаралғанын» ұмытпасақ екен. Сол 
себепті де, асырап алған ба лаңа 
қорлық к�рсетпе, қамқор бол!

Асырап алған балаға қорлық көрсетпе!
Алматы облысыны� тр�ыны 9 жасар баланы �инап, кірпіш к�терткені 

туралы видео тарады. Бейнежазбадан баланы �инап, �орлап жат�анын аны� 
к�руге болады. О�и�а Алматы облысы Сар�анд �аласында�ы жекеменшік 
#йлерді� бірінде бол�ан. Бл туралы полиция б�лімі де хабардар. 

Психологтердің айтуынша, бала асырап 
алғысы келетін әрбір ата-ана мінсіз баланы 
күтеді. Бірақ ондай бала болмайды. Кез келген 
бала ең алдымен ата-анасы, отбасының бар 
болғанын қалайды. Ішінен «мен жалғызбын, 
к#мектесіңіздер, жалғыз болғым келмейді» деп 
дабыл қағады. 
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Назгүл НАЗАРБЕК

(Басы 1-бетте)

Роза ШӘКЕН

Солтүстікқазақстандық ди қан дар 
жыл сайын 5 миллион тон надан астам 
астық жинайды. Биыл 3 миллион гектар 
алқапқа – дәнді дақылдар, 0,9 миллион 
гектар жерге – майлы дақылдар және 
0,3 миллион гектарға жема зық егілген. 
Дегенмен астықты ай мақта жыл сайын 
мал азы ғының бағасы шарықтап барады.

Солтүстік Қазақстан облыстық 
кәсіпкерлер палатасының дирек торы 
!лібек Ашметовтің айтуын ша, бір 
 тон на ш%птің бағасы Айыр тау ауданын-
да – 1,9 есе, Тайын ша ауданында – 1,8 
есе, Жамбыл және Қызылжар аудан-
дарында 20 пайызға қымбаттаған. Бұған 
фермерлерді кінәлау да орынсыз, 
%йткені олардың шығындары да биыл 
20 пайызға артқан.

Кәсіпкерлер қалыптасқан жағдайды 
тек құрғақшылықпен байланыстыру 
дұрыс емес деген пікірде. Олардың 
ойынша, бұл дағдарыс былтыр қыста 
кебектің бағасы 70 000 теңгеге жеткен 
кезде басталған. Ал диірмендер %з жұ-
мысын тоқтатқан соң баға тіпті 
шарықтап кеткен. Соңғы жылдары 
елімізде диір мендер саны күрт азайды. 
Қазір қолда бар 270 кәсіпорынның 160-
тан астамы жұмыссыз тұр немесе банкке 
кепілге қойылған. Олардың к%бі астық 
бағасы қымбаттап бара жатқан дық тан 
және экспорт қиындықтарына байла-
нысты жабылып жатыр. Ағымдағы 
қиындық тар шешілмесе, бұл салада 
жұмыс істейтін адамдардың 60 пайызы 
жұмыссыз қалу қаупі бар. Кәсіпкерлер 
осыны айтып, дабыл қағуда. 

Тимирязев ұн үгу комбинатының бас 
директоры Иса Аллахяров шикізат 
бағасының шарықтауына байланысты 
жұмысшыла рының 80 пайызынан 
айырылғанын айтады. «Шықпа, жаным, 
шықпа» деп отырған кә сіпорын бір 
жыл дан бері қалт-құлт етіп, күнін әрең 
к%ріп келеді. Иса Мехтиоғлының ай-
туынша, кебек экспортқа жіберілмесе, 
қой малар толып, ұн %ндіруге мүмкіндік 
болмай ды. >йткені кебек сақтауға 
арналған қосым ша қоймалар жоқ. 
«Қазақстанға ұн да керек. Оңтүстік 
%ңірлерде кебек сатып алушылар аз. 
Кебек ішкі нарыққа да, экспортқа да 
жетіп артылады. Ішкі нарық кебектен 
қор жинауға дайын емес. 3-4 жыл бұрын 
кебек тасымалына вагон тапшылығы 
сезіліп, ел басшылығынан к%мек сұра-
ғанбыз. Сол кезде 3-4 тонна ке бекті 
далада сақтауға мәжбүр болдық. Жаңбыр 
мен қардан ол шіріп, шығынға батқа-
нымыз есімізде», – дейді Иса Аллахяров. 

М�СЕЛЕ – ШИКІЗАТТА 
Қазір астықты %ңірде мал азығы 

тапшы. Бұл – бар шикізаттың, яғни 
бидайдың экс портқа шығарылғанының 
нәтижесі. Халық қыс түспей жатып қол-
дағы малын сатуға мәжбүр. Иса Мех-
тиоғлының с%зімен айтсақ, тауығын да 
асырай алмай отыр. 

Бұл мәселені шешу үшін кәсіпкерлер 
бидай экспортына мемлекетік баж 
салы ғын енгізу керек деген пікірде. 
«Одан мемлекет те, халық та ұтылмайды. 

20 пайыз болса да бұл қаржы бюджетті 
толықтырады. !рі шикізат бағасы 
ұнның құнымен теңеледі. Сол себепті 
%зге елдер «Қазақстаннан шикізат алған 
тиімді ме, әлде дайын %нім алған дұрыс 
па?» деген ойға қалады. Шикізат үшін 
бюд жетке қосымша т%лем т%леу керек. 
Дайын %нім  ге басымдық берілсе, елі-
мізде қо сым ша жұмыс орындары ашы-
лады, са лық м%лшері к%бейеді» деген 
ойын біл дірді ұн үгу комби натының бас 
директоры. 

!ріптесінің пікірін қолдаған Астық-
ты қайта %ңдеушілер одағының Сол-
түстік Қа зақстан облысы бойынша 
%кі лі, «СевЕсиль Зерно» ЖШС-нің 
ком мер циялық директоры Таисия Ко-
легова да осындай пікірде. «Бүгінде 
жемазық мәселесі тек ауыл шаруашы-
лығы тауарын %ндірушілердің ғана емес, 
қатардағы қарапайым тұрғындардың да 
бас ауруына айналып отыр. Сондықтан 
Үкіметке шикізат бағасын тұрақтанды-
рып, соның есесінен халық тұтынатын 
әлеуметтік маңызы бар тауарлар мен мал 
азығын арзандатудың ма ңызды екенін 
жеткіз гіміз келеді. Бұл әрбірден соң 
отандық тауарды арзандатуға мүмкіндік 
береді. Сондықтан бұл ретте шикізат, 
яғни бидай экспортына шектеу қойып, 
бағасын реттеу маңызды», – деді ол. 
Аграрлық-%нер кә сіптік одақтың есебін-
ше, бір тоннаға 8 500 теңге белгіленсе, 
отандық ұқсатуды ынта лан дыруға 
жеткілікті баға айырмашылығы пайда 
болады. Сондай-ақ одақ ауыл шаруашы-
лығы тауарын %ндірушілерге ең т%менгі 
маржалық табыстың 10 пайызы м%лше-
рінде суб сидия беру тетігін қарастыруды 
ұсынады. Бұл олардың астықты ішкі 
ұқсатуға беруін ынталандырады әрі 
бидай құны арзандаса, шығындарын 
%теуге сеп.

Астық экспортына кеден салығын 
т%леу тәжірибесі к%ршілес Ресейде бар 
к%рінеді. !рі %з жемісін де беріп отыр 
екен.

ДАҒДАРЫСТЫҢ ЖАҢА КЕЗЕҢІ
Ал біздің астық %ндірушілерді әзірге 

им портшылар %зіміздің нарығымыздан 
ығысты рып отыр. Дейл Карнегидің 
лимоннан лимо над жаса дегені секілді, 
олар қазақстандық бидайдан жасалған 
ұн, кеспе, макарон сияқ ты %німдерді 
%зі мізге бірнеше есе қымбат бағаға ұсы-
нады. Сондықтан кәсіпкерлердің пікі-
рін ше, астықты қайта %ңдеу саласының 
болашағы – терең %ңдеуде. Бұл – 
импорт ал мастырудың негізгі факторы. 
!рі мал азығына да қатысты мәселе 
туындамайды. 

Астықты қайта %ңдеушілер одағын-
да ғы лардың ойынша, енгізілген шектеу-

лердің осы сала субъектілерін қолдауға 
да, бағаны ырық тандыруға да к%к тиын 
пайдасы жоқ. Мұны былтыр ұн экспор-
тына енгізілген шектеулер дәлелдеп 
берген. 

Ал қазір кебектің тапшылығын 
кәсіп кер лер диірменнің бос тұрғанымен 
байланыс тырады. «Күзгі орақтан соң 
жағдай тұрақтала ды», – дейді олар. 
«Экспортқа еш шектеусіз-ақ ішкі нарық 
кебекке лық толады, әрі бағасы арзан-
дайды. Кебек – бидайдан ұн үккен кезде 
пайда болатын қалдық %нім. Ендеше 
бидай бағасы қымбаттаған сайын, кебек 
те қым бат тайды. Соңғы бес жыл ішінде 
кебек экс пор ты ның к%лемі азайып бара 
жатқаны байқа ла ды. Былтыр %ндірілген 
кебектің тек 20 пайызы экспортталды. 
Мұндай азын-аулақ к%лем ішкі нарыққа 
айтарлықтай әсер ете қоймайды. Оның 
үстіне, бұл қалдық жемазық болып есеп-
телмейді. Қара мал азығының 8-10 па-
йы зы ғана кебек, ал құс шаруашылы-
ғында ол мүлдем қажетсіз, %йткені құс 
%сіру шілер жоға ры протеинді ақуызды 
жем азыққа к% бірек қызығады», – дейді 
Таи сия Хонак ме довна. Оның айтуынша, 
мал азығы мен азық-түлік бағасын 
тұрақ тандыру қажет бол са, оның сал-
дарымен күресудің қажеті жоқ, себебін 
табу керек. Ал себеп сол шикі затқа келіп 
тіреледі. 

«Тығырықтан шығудың жалғыз жо-
лы – шикізат экспортына міндетті баж 
салығын енгізу. Сонда ғана жемазық 
жеткілікті бол мақ, жұмыс орындары да 
сақталады, кәсіп орын дар да толық 
қуатында жұмыс істейді. Ал кебек 
экспортын шектеу ішкі нарықты мал 
азығы мен қамтамасыз ету мәселесін 
мүлдем шеше алмайды», – дейді Ти-
мирязев ұн үгу комбина тының бас 
дирек торы Иса Аллахяров. 

Астық %ңдеушілердің айтуынша, 
олар кебектің басым б%лігін онсыз да 
ішкі на рықта, әсіресе облыс аумағы мен 
оңтүстік %ңір лерге сататын к%рінеді. 
Былтыр >збек стан 3,5 миллион тонна 
қазақстандық бидай ды сатып алып, 
%зін-%зі кебекпен толықтай қамтамасыз 
еткен. Қытай бағыты теміржол дағы 
қиындықтарға байланысты қазір жабық.

Диірменшілер шенеуніктердің ұқ са-
тыл ған тауарға тіреліп, ал шикізат экс-
портын неге шектемей отырғанын тү сін-
бей дал. Олар дың жорамалдауынша, егер 
осылай жал ғаса берсе 2022 жылдың қы-
сында мал азығымен және азық-тү лікпен 
қамтамасыз етудегі дағдарыс тың жаңа 
кезеңі басталады. Себебі бас қасын 
айтпағанда, с%з болып отыр ған кебектің 
%зін %ндіретін шикізат қалмайды. 

Солтүстік Қазақстан облысы

Щучинск қаласындағы 206 
орынға шақталған аудандық 
мәдениет үйі 1959 жылы салынған. 
60 жылдан астам уақыт қызмет 
еткен мәдениет үйі талай жастың 
жастық шағының куәсі. Ерекше 
архитектуралық колонналары бар 
мәдениет ошағы қаланың сәулетті 
орындарының бірі болған. Жер-
гілікті халық оны бұзылмай сақ-
талса, әлі де талай жыл бойы мыз-
ғымай тұратынына сенімді бо-
лыпты. «>ткен жылдары ғимаратқа 
бюджеттен қаражат б%лініп, ж%н-
деу жұмыстары жүргізілді. Арада 
бір жыл %тпей тас-талқан етіп бұ-
зып тастады. Бұл үшін біреу жаза 
арқалады ма? Бұл бюджеттің ақ-
шасы ғой! Бұзатыны бар не үшін 
ж%ндеу жұмысын жүргізді? Уақы-

тында жақсы ж%ндеу жұмыстарын 
жүргізсе мұндай болмас еді ғой. 
Тек ке кеткен ақша...», – дейді Щу-
чинск қаласының тұрғыны Ольга 
Сарайкова. 

Тұрғындардың к%пшілігі «ескі 
ғимараттың орнына жаңасы са-
лынады» деген биліктің айтқан 
уә десіне сенгісі келмейді. !рі оның 
сапалы салынатынына кү мәнмен 
қарайтындарын жасырмады. 

«Бұл ғимарат біздің жастық 
шағымыздың үнсіз куәсі... 1959 
жы лы тұрғызылған. Не үшін қуа-
нуымыз керек? Қорап сияқты 
плас тиктен салынған жаңа ғима-
ратта қандай сапа бар? Мәдениет 
үйіміздің бұзылуы жауапкер ші-
ліктің жоғы шаруашылыққа 
ж%ндеп ие болмауынан болды. 
Меніңше, жаңа спорт кешенін са-
лады да қояды. Ешқандай жаңа 
мәдениет үйі болмайды. Ал барлық 

қалаларда мәдениет үйлері бар. 
Енді жаңасын жуық арада сала 
қоятынына қатты күмәнданамын. 
!рине, жаңадан бір ғимарат са лы-
натыны анық. Бірақ қашан? Егер 
30 жыл ішінде қаладағы 2 мәдениет 
үйін сақтап қала алмаса жаңадан 
салынғанынан не шығады? Мүм-
кін біздің ұрпағымыз жаңа мәде-
ниет үйін к%ретін шығар. >те 
%кі нішті», – дейді Светлана Ме ле-
шенко есімді Щучинск тұрғыны. 

Біз ғимараттың не үшін бұ-
зылғанын анықтау үшін аудандық 
мәдениет үйінің басшысымен тіл-
дестік. Б%лім басшысы тұрғында-
рының уәжімен келіспейтінін 
білдірді. Оның айтуынша, ғима-
рат тың %ткен жылдары т%бесі бұ-
зылып, одан кейін зертханалық 
жұмыстар жүргізген сарапшылар 
мәдениет үйін бұзу туралы шешім 
шығарған. 

«>ткен жылдың 21 мамырында 
мәдениет үйінің екінші қабатын-
дағы қабатаралық т%бесі құлауы 
себепті ғимаратта барлық жұмыс 
тоқтатылған. Техникалық тексеріс 
жүргізу үшін үш бірдей сарапшы-
лық ұйым тартылды. «Техстрой 
Лия» ЖШС сарапшылық ұйы мы-
ның қорытындысы бойынша, 
мә дениет үйінде адамдардың бо-
луы %міріне қауіп т%ндіреді. Бұдан 

кейін тексеріс жүргізген «Гарант 
Building», «Астана Құрылыс Сер-
вис» компаниялары да ғимараттың 
одан әрі қолдануға жарамайтынын 
және күрделі ж%ндеудің эконо-
микалық жағынан тиімсіздігін 
мә лімдеді. Осы құжаттар негізінде 
құрылған аудандық ведомство-
аралық комиссия мәдениет үйі 
ғимаратын есептен шығару туралы 
оң шешім қабылдады. Бәрі заңға 
сәйкес жүріп жатыр», – дейді 
Бурабай аудандық мәдениет және 
тілдерді дамыту б%лімінің басшысы 
Дәмеш Қарсыбаева. 

Мәдениет б%лімі басшысының 
айтуынша, %ткен жылдарда жүргі-
зілген ж%ндеу жұмыстары тек сы-
лап-сырлау, косметикалық ж%ндеу 
түрінде болған. Енді бұзылған ғи-
мараттың орнына жаңадан мәде-
ниет үйі салынбақ. 

«Мәдениет үйі ғимаратын бұ-
зуға қаржы б%лу үшін жобалық-
сметалық құжаттама жасалған. 
Оған 56 миллион теңгеге бюджеттік 
%тінім жасалды. Қазір жаңа мәде-
ниет үйінің құрылысы үшін жо-
балық құжаттамасын жасауға 
қаржы б%лу үшін бюджеттік %тінім 
әзірленіп жатыр. Жаңа ғимаратта 
400 орындық к%рермен залы бар.  
Ескі ғимараттың алдындағы архи-
тектуралық фасадын сақтап қал-

мақпыз. Жаңа мәдениет үйі за-
манауи құрылыс нормалары мен 
талаптарына сәйкес келуі тиіс. 
Ғимаратта фойе залы, хореогра-
фиялық зал мен киім шешетін 
орын, конференция залы, кіші 
ассамблея мен «Рухани жаңғыру» 
залдары, дыбыс жазу студиясы, 
ұжымдардың репетициялық б%л-
мелері, гримерлік, әкімшілік, 
шаруашылық және техникалық 
б%лмелер мен лифті болады. Сон-
дай-ақ толық к%лемде бейне ба-
қылау камералары, техникалық 
және жиһаз жабдықтарымен 
толықтай қамтылмақ. Ғимараттың 
эскизін дайындау кезінде ха лық-

тың пікірі ескерілетін болады», – 
дейді Дәмеш Қарсыбаева. 

Ведомствоның мәліметінше, 
биыл жобалық құжаттары жаса-
лып, құрылыс жұмыстары келер 
жылы басталуы тиіс. 

P.S. Сонымен, әзірге бурабай-
лықтардың (ткен күндерін еске 
салатын мәдениет үйінің орнына 
жаңа ғимараттың қашан нақты 
салынатыны әзірге белгісіз. Ал 50 
мыңға жуық тұрғыны бар қаланың 
мәдениет үйсіз қалуы (те (кінішті 
екені айтпаса да түсінікті... 

 
Ақмола облысы

Жалғыз мәдениет үйін
бұзып тынды

Бурабай ауданыны� орталы�ы Щучинск �аласында 
орталы� мәдениет �йіні� айналасында �лкен дау 
туындады. Тарихы тере�ге кеткен �имарат осыдан екі-
�ш к�н б�рын тас-тал�ан етіп б�зылып, ша�ыра�ы 
ортасына т�скен. #ткен �асырды� ерекше сәулетімен, 
халы�ты� ж�регінде биік колонналарымен есте �ал�ан 
�имаратты� б�зыл�анына жергілікті халы� �атты 
наразылы�ын білдірді. %леуметтік желілер т�р�ындарды� 
билікке �арсы айт�ан жазбаларына толды.  

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ

Кәсіпкерлер кебек экспортын 
шектеуге қарсы

Тіпті, жуырда %зінің Instagram парақ-
шасына оқырмандарына бейнеүндеу жасап, 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы күрес 
агенттігінің тексеру нәтижесі бойынша таза 
болып шыққанын мәлімдеген болатын. Онда 
Майғазиев Шымкентке, яғни туған жеріне 
атақ пен байлықты, мансапты қуып келме-
генін, Мәдениет басқармасының басшысы 
Ханзада Есенованың шақыртуымен %зінің 
шетелдерде алған білімін қалдырып кетуі 
үшін келгенін жеткізіп, сенімді с%йлеген.

Ендеше бейнемәлімдеме жасағанына 10 
күн %тпей жатып, Майғазиев неге орнынан 
кетті? 

Шымкент қаласы Мәдениет басқарма-
сының Facebook әлеуметтік желісінің ресми 
парақшасында қаладағы мәдениет мекеме-
лерінде кадрлық ауыс-түйіс болғанын хабар-
лапты. Кадрлық ауыс-түйісте «Сакен Қорда-
байұлы шығармашылық жұмыстардың қар-
қын алуына байланысты «Шымкент қалалық 
мәдениет үйі» концерттік ұйымы» МКҚК 
директоры лауазымынан жеке %тініші бо-
йынша %з еркімен босатылды» делінген. 

Бұл ақпарат шымкенттіктердің т%бесінен 
жай түскендей әсер етті. Себебі кеше ғана 
шымкенттік балаларды %нерге баулып, білі-
мін ұштауға белсене кіріскен талантты әнші-
нің бірден қабылдаған шешімі к%пшілікті 
ойлантып тастады. !леуметтік желіде түрлі 
пікір қайшылығы жүр. 

Жуырда Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігі Telegram каналы арқылы 
Шымкент қаласы Мәдениет басқармасының 
лауазымды тұлғаларының «аса ірі к%лемде 
пара беруге әрекет жасады» деген күдікпен 
ұсталғанын хабарлаған болатын. «Олар мем-
лекеттік органдардың лауазымды тұлғала-
рына бюджет қаражатын жымқыру фактісі 
бойынша қылмыстық істі тоқтатуы үшін 80 
миллион теңге сомасында аса ірі м%лшерде 
пара беруге әрекет жасады деген күдікке 
ілінген. Аталған тұлғалар ұсталып, Шымкент 
қаласы Полиция департаментінің уақытша 
ұстау изоляторына қамалды» делінген ресми 
ақпаратта. Осынау лауазымды тұлғалардың 
кім екенін біле алмай жұртшылық екіұдай 
пі кірде қалған. Себебі Мәдениет басқарма-
сының басшысы %зінің орынбасарының, 
басқа да қызметкерлерінің жұмыста екенін 
айтып ақталған-ды. 80 миллион теңге 
к%леміндегі параны беруі мүмкін қай мекеме 
екенін білмей сан-саққа жүгіртілген әңгіме де 
шықты. «Наурыз тойын тойлауға б%лінген 
қаражатқа қатысты емес пе?» деген ой к%п-
шіліктің к%кейінде қалғаны рас. Олай болса, 
неге кеше ғана Наурыз тойын %ткізуге қатыс-
ты тендерлерде қол қойып жүрген Сәкен 
Майғазиев антикордың тексеруінен аман-
есен %ттім деп хабарлады?! >кінішке қарай, 
Наурыз тойына немесе басқа да қар жылар дың 
заңсыз жаратылуынан болса керек, Сәкен 
Майғазиев басшылық жасайтын «Түр кістан» 
сарайының есепшісі ұсталғанын естідік. 

Журналист Мият Кәшібай %нер жұлды-
зына қатысты тағы бір заңсыздықтың бетін 
ашты. Бұл туралы ақпарат The Qazaq Times 
порталында жарияланған. Онда Шымкент 
қалалық мәдениет үйі Майғазиев директор 
болып тұрғанда Шәмші әндерінің концерті 
үшін ЦиMediaGroup ЖК-мен 60 млн теңгеге 
келісімшарт жасасқанын атап %ткен. Алайда 
мемлекеттік сатып алу порталының мәліметі 
бойынша, осынау тендерді бір к%зден алған 
компанияның мемлекеттік тіркеуге екі күн 

бұрын ғана тіркелгенін әшкерелейді. Демек, 
14 шілде күні ғана тіркелген компания Шәмші 
әнде рінің концерті үшін келісімшартты 16 
шіл деден бастаған. «Шымкент қалалық 
мәдениет үйі тіркелгеніне екі-ақ күн болған 
компанияға неге 60 млн теңгелік тендер 
берген?» деген тұрғыда айыптайды журналист. 

Мемлекеттік сатып алу порталында 
Шәм ші әндерінің концерті 15 тамызда %туі 
тиіс болатын. Біз «Шымкент қалалық мәде-
ниет үйі» концерттік ұйымы» МКҚК дирек-
торы болған Сәкен Майғазиев кетіп қалған 
соң оның орынбасары Ғани Аманқұловқа 
хабарласқан едік. >зінің мекемеге директор-
дың міндетін атқарушы болып тағайындал-
ғанын атап %ткен ол Шәмші әндері концер-
тінің %тпегенін мәлімдеді. Ғани Аманқұ-
ловтың айтуынша, карантин талаптарының 
күшеюіне орай жоспарланған концерт %тпей 
қалған. «9 тамыз күні концертті %ткізбеу 
туралы басқармадан хат келген болатын. 
Алайда ол кезде мекеме басшысы Сәкен 
Қордабайұлы денсаулығына байланысты 
демалыста еді. Ол 16 тамызда жұмысқа келі-
сімен бірден жұмыстан кету туралы арызын 
жазған. Кеше мекеме басшысының міндетін 
атқарушы болып тағайындалдым. Есепшімен 
бірге электронды кілтті жаңартып жатырмыз. 
Сондықтан келісімшартты бұзу туралы құжат 
жұмыстары енді басталады. Алайда, іс-шара 
%тпеді, ешқандай ақша ауда рылған жоқ», – 
деді ол. Сонымен бірге жуырда Сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы күрес агенттігі құрығына 
түскен бухгалтерге қатыс ты сұрағанымызда, 
әзірге тергеу амал да рының жүріп жатқанын, 
сот шешіміне қарай белгілі болатынын 
жеткізді. 

Сонымен, Майғазиевке қатысты дау-
дамай к%бейіп кетті. Оның жұмыстан ойда-
жоқта кетуіне не себеп?! 

Наурыз тойына жұмсалған 565 млн тең-
геге қатысты ма, әлде есепшісінің антикор-
дың құрығына ілінгені ме?! Мемлекеттік 
порталға тіркелгеніне бар-жоғы екі-ақ күн 
болған мекемеге Шәмші әндерін %ткізу үшін 
бақандай 60 млн теңгені сеніп тапсыруы да 
күдік ұялатады. Баз біреулер мұны алдыңғы 
қаржыны жабу үшін %здерінің ашқан «ЖК»-
сы деп жатыр. Қалай болғанда да бір кілти-
панның бары рас. 

Біз мәселені Майғазиевтің %зінен естігі-
міз келгенімен телефоны жабық тұрды. Ал 
осы салаға жауапты қала әкімінің бірінші 
орынбасары Шыңғыс Мұқан денсаулығына 
байланысты демалыста болып шықты. 

Шетелде оқып, білімін шыңдаған бірқа-
тар лауазымды қызметте жұмыс атқарып, 
тәжірибе жинап келген Шыңғыс Мұқан %зіне 
қарасты салалардың біразына елімізге 
танымал тұлғаларды алып келгені белгілі. 
>кінішке қарай, Шымкентті дамытамыз деп 
келген осынау белгілі жандардың біртіндеп 
кетіп жатқаны қынжылтады. Соның бірі – 
дарынды дәрігер, елімізге танымал нейро хи-
рург Мыңжылқы Бердіқоджаевтың да ке-
луінен кетуі жылдам болды. Бүгінде елімізге 
белгілі нейрохирургтің кетуіне қатысты да 
түрлі алыпқашпа әңгіме бар. Тіпті, дәрігердің 
%зімен с%йлескенімізде Шымкенттегі 
билікке ренжіп кеткендей сыңай танытты. 

Одан б%лек, Ішкі саясат және жастар ісі 
ж%ніндегі басқармасының басшысы болып 
ақпан айында ғана келген белгілі журналист 
Мәди Манатбектің де қызметтен кетіп қалуы 
күдік тудырады. Айтпағымыз бұл емес, әри-
не. Шымкентке келген танымал жандардың 
арыны неге басылып қалды екен?! 

Шымкент қаласы  

&азір Шымкент жа�та �лкен шу. «Сәкен Май�азиев кетіп �алыпты» деген 
а�паратты� да�пырты жер жарып т�р. #ткен жылды� со��ы айын да �ана 
«Т�ркістан» сарайына лауазымды �ызметке келгенін с�йін шілеген ж�рт 
3-4 айдан кейін-а�, Наурыз тойын /ткізуге миллиондар ж�мсапты деп 
Май�азиевті� басы дау�а �ал�ан-ды. Белгілі әнші наурыз�а ж�мсал�ан 565 
млн те�ге туралы а�паратты жал�ан деп бірнеше рет айтты.

Майғазиев жұмысынан 
кетті. Неге?



Токио Олимпиадасы ая�-
талса да, онда�ы сәтсіздікті� 
«жыры» әлі біткен жо�. �сі-
ресе, жанк�йерлерді «�аны-
мыз�а жа�ын» дейтін бокстан 
�лтты� ��раманы� же�ілісі 
т��ілдірген болатын. Енді ел 
боксында �лкен "згерістер 
боларына дәме бар. Деген-
мен оны� "зі к"�іл толмас 
"з геше сарында "рбитін тә-
різді. %лтты� ��рама жа�а 
жастар буынымен толы�ар 
деп к�тсек, б�рын�ылардан 
әлі �ол �збейтін тәріздіміз. 

Мадияр ТӨЛЕУ   

РЕФОРМА �ЗГЕШЕ БОЛМАҚ
Жақында Қазақстан бокс феде-

рациясының бапкерлік мәселелер 
ж�ніндегі вице-президенті, мемле-
кеттік жаттықтырушы Бақтияр 
Артаев Токио Олимпиадасындағы 
сәтсіздіктен кейін командада 
болатын �згерістер жайлы айтқан 
еді. Токио т�рінде Қамшыбек 
Қоңқабаев пен Сәкен Бибосынов 
қана жартылай финалға жетіп, 
екеуі де қола жүлде алғанын біле-
міз. Артаевтың айтуынша, енді 
бокс тан ұлттық құрама мүше-
лерінің 80 пайызы �згермек екен. 

– Ұлттық құрамадан ешкім 
кеткен жоқ. Бірақ Олимпиадаға 
барған құрама 80 пайызға �згереді. 
/йткені резерв бар, �сіп келе 
жатқан жастар бар. Бізде кәсіпқой 
бокста жүрген жігіттер де бар. 
Бәрімен келісс�здер жүргізілді. 
Кәсіпқой бокста жүрген жігіттердің 
бәрі келуге дайын, – деген болатын 
ол.

Аңғарсақ, федерация ұлттық 
құраманы енді кәсіпқой боксшы-
лармен толтырмақшы екен. 
Артаевтың айтуына қарасақ, бәрі 
келуге дайын секілді. Дегенмен бұл 
бокстағы дұрыс реформа болады 
деп айтуға келе ме? Сонда жастар-
дан мықты шықпай, кәсіпқой 
боксшы ларға зар болдық па? Олар-
дың екі ортада жүруге келісе қоя-
тынына күмән бар. Ал Бақтияр 
Ар таев биыл Сербияда �тетін әлем 
чемпионатына кәсіпқой боксшы-
лармен баруымыз мүмкін екенін 
ай тып қалды. Биылдан бастап 
AIBA ережесіне сәйкес, жігіттер 13 
салмақ дәрежесі бойынша �нер 
к�рсетеді. Ал қыздарымыз 12 
салмақ дәрежесінде бокстаспақ. 
« 7 л е м  б і р і н ш і л і г і н е  н а ғ ы з 

мықтыларды апарамыз. Сол кезде 
басқа боксты к�ресіздер. Олим-
пиаданың қателігін де сол жерде 
ж�ндейміз», – деп атап �тті Артаев.

Сонымен, бокстағы реформа 
жастар арқылы емес, бұрыннан 

даңқы шыққан кәсіпқой боксшы-
лар арқылы жүзеге аспақ. Енді 
осыған қатысты бапкер мен кәсіп-
қой боксшы пікірін білсек.   

«ЖАСТАР ЖАРЫҚҚА ШЫҒА 
АЛМАЙ ҚАЛДЫ»

2000 жылы �ткен Сидней 
Олим пиадасының финалына т�рт 
қазақ боксшысын шығарған 
Қазақстан бокс құрамасының 
бұрынғы бас бапкері Тұрсынғали 
Еділовтің қазіргі қазақ боксына 
к�ңілі толмайтынын байқап жүр-
міз. Кезінде Бекзат Саттархановтай 
жастарды алаулы доданың т�ріне 
шығарған бапкердің тәжірибесі 
мен біліктілігіне к�пшілік шек 
келтірмейді. Осы жолы да даңқты 
бапкер «ұлттық құраманы кәсіпқой 
боксшылармен толтырамыз» 
дегенді сынға алып, дұрыс тәсіл 
емесін айтып отыр. 

– Менің ойымша, бұл Олим-
пиадағы сәтсіздікке �кпелеген елді 
уақытша тыныштандырудың ама-
лы тәрізді. Жақсы, кәсіпқой бокста 
бағын сынап жүргендерді ұлттық 
құрамаға аттай қалап шақыр тар-

мыз. Бірақ Жәнібек 7лімханұлы, 
Садриддин Ахметов (бұл қатарды 
толықтыра беруге болады) сияқты 
профессионал боксшылар келісе 
қоя ма? Меніңше, келгісі келмес. 
Оларға мұның керегі де жоқ. Себебі 
артынан �кшелеп келе жатқан 
дарынды жастар к�п. Алайда ол 
жастар сол күйі «жарыққа» шыға 
алмай жатыр. 7йтпесе, осы жолы 
да 63 келіде, 91 келі салмақта басқа 
дарынды жастар болды. Соларды 
алар болса қайда қалды? Ал кәсіп-
қой бокста топ спортшылардан 
Ұлттық құрамаға қайыр күту ақыл-
ға сыймайды, – дейді бапкер.  

«К�МЕК БЕРІП 
КЕТУГЕ БОЛАДЫ»

Осы мәселеге байланысты біз 
2016 жылы Рио Олимпиадасының 
чем пионы атанып, осы күні кәсіп-
қой бокста жақсы нәтиже к�рсетіп 

жүрген Данияр Елеусіновке хабар-
ласқан едік. Боксшының ұлттық 
құрама сапында �нер к�рсетуге әлі 
де ниеті бар тәрізді. Бірақ спортшы 
қазір кәсіпқой боксты бірінші 
кезекке қояды. Сол себепті «бір-
неше талабыма к�нсе, құрама 
сапында жүріп, ел атынан шығуға 
келісемін» дейді. 

– Егер негізгі жарыстарға, яғни 
әлем чемпионатында күш сынауға 
шақырып жатса ұлттық құрамаға 
қосылып, к�мек беріп кетуге бола-
ды. Бірақ ол менің кәсіпқой бокс-
тағы мансабыма кедергі келтірмеуі 
тиіс. Қазір салмақ дәрежелері де 
ауысып отырады. Мен 67 келіге де, 
71 келіге де шыға аламын. Маған 
соның 67 келісі дұрысырақ болатын 
шығар. Себебі кәсіпқой бокста 66,7 
келіде шығып жүрмін. Бір жағынан 
�зімнің де талабым бар. Чемпио-
наттарда т�решілер құрамы «кәсіп-
қой бокстан келді» деп қысым 
к�рсетпесе, әділдік танытса, шығу-
ға болады, – дейді Данияр Марат-
ұлы.

Қош, кәсіпқой боксшылардың 
келісімін алып, кей талабына 
к�ндігіп, бокстан ұлттық құраманы 
алға жетелерміз. Бірақ неше жылға 
дейін? Бәлкім, үш жыл, бес жылға 
дейін созылар. Одан кейінгі 
кезекте кімге жүгінеміз? Кәсіпқой 
бокста жүрген спортшылардың 
ұлттық құрамадан г�рі, сол кәсіп-
қой боксты бірінші кезекке қояты-
ны айтпаса да белгілі. Сондықтан 
кәсіпқойлар арқылы ұлттық құра-
ма ны алға тартамыз деу жансақ 
пікір тәрізді. Бұл тұста жаңа 
буынды, яғни дарынды жастарды 
ұмыт қалдырғандаймыз. Егер олар 
бүгін ел абыройын асқақтатуға 
мүмкіндік ала алмаса, келешекке 
қалдыру бекершілік болмай ма?
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Егер негізгі жарыстарға, яғни әлем 
чемпионатында күш сынауға шақырып 

жатса ұлттық құрамаға қосылып, к�мек 
беріп кетуге бола ды. Бірақ ол менің 

кәсіпқой бокс тағы мансабыма кедергі 
келтірмеуі тиіс. Қазір салмақ дәрежелері 

де ауысып отырады.

Әуесқой боксты кәсіпқойлармен 
толтырамыз ба? 

«Ломбард «Сенімді іргетас» ЖШС тауар белгісі (Бірінші ломбард) 2021 
жылы тамыз айының 20, 27 күні,  сағат 12.00-де кепілге қойылған 
мүліктердің сатылымы �ткізілетіні туралы жариялайды. Мекенжайымыз: 
Алматы қаласы Ақсай-2 ықшамауданы 10-үй. Тел: 8(727) 268-40-37.

ТОО «Ломбард «Сенімді іргетас» товарный знак (Бірінші ломбард) 
объявляет о проведении торгов залогового имущества 20, 27 числа августа  
2021 г.,  в 12.00 часов по адресу: г. Алматы, мкр. Аксай-2 д. 10. Телефон: 
8(727) 268-40-37.

Ресейді� Баш�ортстан Респуб ликасы-
ны� астанасы  Уфа �аласында жас"спірім-
дер мен жастар арасында грэпплинг 
UWW к�ресінен "ткен әлем біріншілігінде 
/аза�стан намысын �ор�а�ан жетісулы� 
жастар мен жас"спірімдер толайым 
табыс�а жетті. Д�ниеж�зіні� �здіктері 
жинал�ан байра�ты бәсекеде  облысы-
мыз ды� 13 спортшысы сын�а т�сіп,  
5 алтын, 3 к�міс, 4 �ола медаль же�іп 
алып, ту�ан жерге мерейлері тасып орал-
ды. 

Нұрбек Мырзалинов, Дарын Кенжебай, 
Артем Хван, Бота к�з Елдосқызы мен Ес кен-
дір Юлдашев  сынды мық ты лар алтыннан 
алқа тақса, Зуляр Шарафудинов, Диас Анвар 
және Данагүл Талғат қызы күміс жүлдеге қол 
жеткіз ді. Ал Анаят Сыдыков, Анар Ақан, 
Нұрайым Мұңайтпас, Дильназ Үсенова қола 
жүлдені қанжығаларына байлады.

Жас спортшылардың жар қын жетістігі 
желпіндірген  жеті су лықтар  жеңімпаздарды 
Алматыдан облыс орталығына кіреберісте, 
күрежолдың бо йына орналасқан  «Жастар» 
спорт сарайының алдында құр мет пен қарсы 
алып, әлем дік доданың дүлделерін алқала ды. 

 «Сіздер бүгінгі күннің батырларысыздар, 
ел мақтанышысыздар! Бақ пен бап қатар 
сыналған сындарлы шақта  жігерлік танытып, 
жеңістің жалауын желбіреткен спортшыларды 
шын жүректен құттықтаймын! Алдағы 
жарыс тарыңа да жеңіс тілеймін!» – деген  
Алматы облыстық Дене шынықтыру және 

спорт басқармасы басшысының орынбасары 
Алмат Үшкемпіров жиналған жұрт алдында 
Уфадан жеңіспен оралғандарды  жерлестері 
атынан құттықтады.  Жиналған  жұртшылық 
жеңімпаздардың құшағын гүлге толтырып, 
ізгі тілектерін білдірді.

Команданы Башқортстанға бастап барған 
бапкер  Айдос Мұсабаев: «13 спортшымның 
12-сі жүлде алды. Кадеттер арасында Дарын 
Кенжебай чемпион атанды. Ол 2019 жылы 
Бакуде балалар арасында �ткен әлем 
біріншілігінде де жеңіске жеткен. Ал т�рт 

қызымыз күміс және қола жүлдені еншіледі. 
Жастар арасында Ботак�з Елдосқызы екі 
дүркін әлем чемпионы атанды. Нұрбек 
Мырзалинов деген спортшым жастар арасын-
дағы жарыста топ жарды. Алдағы жоспарымыз 
бұдан да биік межені бағындыру», – деп 
шәкірттерінің �неріне жоғары баға берді. 
Енді, оларды  қыркүйек айында Нұр-Сұлтан 
қаласында �тетін әлем біріншілігі күтіп тұр. 

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы 

Башқортстаннан олжалы оралды 

18 тамыз күні болған «Орда-
басы» – «Қызылжар» арасын-
дағы матчтан б�лек, ширек 
финалдағы 4 ойын да бір минут 
үнсіздіктен басталады. Қазақ 
футболының дамуына �з үлесін 
қосып, талай футболшылардың 
жалындап �нер к�рсетуіне 
септігін тигізген спорт журна-
лисі, комментатор Амангелді 
Сейітханның мезгілсіз қазасы 
қазақ футболына ауыр тигені 

рас. «Қызылжар» командасында 
ойнайтын ұлы Ерасыл Сейіт-
ханға да арнайы к�ңіл айтамыз» 
делінген Қазақстан футбол 
федерациясы таратқан хабар-
ламада. 

Спорт журналисі Амангелді 
Сейітхан туған жері Шығыс 
Қазақстан облысы Үржар ауданы 
Мақаншы ауылына жерленді. 

                                                                        
М.Т�ЛЕУ

Амангелді Сейітханды 
еске алумен басталады

Елімізді� кәсіп�ой футбол лигасы «/аза�стан кубогыны� 
әр ойыны спорт комментаторы бол�ан Амангелді Сейітхан-
ды еске алумен басталады» деп шешім �абылдады.

Агуэро Мессидің 
нөмірінен бас тартты

И с п а н и я л ы �  д а � � т ы 
«Бар селона» футбол клубы-
ны� жа�а шабуылшысы 
аргентиналы� Серхио Агуэ-
ро отандасы Лионель Мес-
си ді� 10-н"мірімен ойнау-
дан бас тартты. 

Marca-ның мәліметі бойын-
ша, Серхио 19-н�мірді алатын 
болған. Айта кетейік, «Барсе-
лона» францияның «ПСЖ» 

сапына еркін агент болып кеткен 
Мессиге құрмет ретінде 10-н�-
мірді мүлде алып тастамақ еді. 
Алайда Примера ережелері бұған 
рұқсат бермеді. 

Агуэро «Манчестер Ситиден» 
еркін агент ретінде «Барселонаға» 
шілде айында қосылды. Деген-
мен ол жарақатына байланысты 
маусым басында алаңға шыға 
алмайды.

                                                                         М.Т�ЛЕУ

Раимова жартылай 
финалға шықты

Ресейді� Уфа �аласында 
еркін к�рестен жастар ара-
сын да�ы әлем чемпионаты 
жал�асып жатыр. Енді әйел-
дер к�ресі бойынша жас 
балуандар "зара мы�тыны 
аны� тау �стінде. 19 тамы-
зда /аза�стан сапынан 57 
келіде сын�а т�скен Нилу-
фар Раимова жартылай фи-
нал�а жолдама алды. Ол 
ал �аш�ы айналымда Ресей 
спортшысынан, ширек фи-
налда беларусты� балуан-
нан басым т�сті. 

Сонымен қатар 76 келіде 
Диль  наз Мулкинова мен 59 
келіде бақ сынаған Мадина 
Аман енді әлем чемпионатының 
қола жүлдесі үшін белдеседі. 

Бұдан �зге жастар арасында 
әлем біріншілігіне қатысқан бес 
бұрымды балуан жарысты сәтсіз 
аяқтады. Атап айтқанда, Аяжан 

Марқашева (50 келі), Зейнеп 
Баянова (53 келі), Сандуғаш 
Дүйсенғалиева (55 келі), Жангүл 
Болд (62 келі) және Анастасия 
Панасович (68 келі) жарыстан 
шығып қалды. Ал қос балуан, 
Аяжан Тоқташ (65 келі) пен 
Александра Зайцева (72 келі) 
қарсыластарының нәтижесін 
күтеді. 

М.ХАҚНАЗАР 
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